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Мемлекет басшысына компанияның биылғы 
бірінші тоқ санда атқарған операциялық және қар-
жылық қыз ме тінің нәтижелері туралы есеп берілді. 
Президентке «Қаз Мұнай Газдың» к#птеген негізгі 
к#рсеткіш бойынша был тырғы осы кезеңмен са-
лыс тырғанда #сімге қол жет кізгені ж#нінде баян-
дал ды.

Асхат Хасенов ірі инвестициялық жобалардың, 
со ның ішінде Жаңа#зенде гибридті электр стан-
цасын және Атырау облысында қуаты 1,25 мил-
лион тонна болатын полиэтилен #ндіру зауытын 
салу, мұнай-химия кластерін дамыту, Каспий 
теңі зіндегі Қаламқас-теңіз, Хазар және /уезов кен 
орын дарын игеру барысы жайында айтты.

Президентке компанияның 2023 жылы іске 
қо сылған газ кен орындары, сондай-ақ қорларды 
тол тыру және мұ най #ндіру деңгейін сақтау мақ-

сатында жүргізіліп жат қан геологиялық барлау 
жұ мыстары туралы мәлімет берілді. Атап айтқанда, 
«Қаз МұнайГаз» Қызылорда облы сын дағы Торғай 
па леозой учаскесінде тереңдігі 5 500 метр ұң ғыма 
жә не Каспий теңізіндегі Абай учаскесінде бұр ғы-
лау жұмыстарын жүргізуді к#здейді.

Бұдан б#лек, Мемлекет басшысына әлеуметтік 
жо ба лар дың жүзеге асырылуы және компанияның 
су тасқы ны на қарсы іс-шараларға қатысты атқар-
ған жұмыстары туралы айтылды.

Кездесу соңында Қасым-Жомарт Тоқаев гео-
логиялық барлау, мұнай-газ химиясы салаларын-
да ғы жобаларға ірі ин весторларды тарту ж#нінде 
бір қатар тапсырма берді. Сондай-ақ отандық 
мұ най #ңдеу зауыттарының үздіксіз жұмысын 
қам тамасыз ету қажет екеніне ерекше назар ау-
дарды.

Мемлекет басшысы түрікмен дипломатына 
іл   типат білдіре отырып, достық, тату к#ршілік 
жә не стратегиялық серіктестік рухында нығайып 
ке ле жатқан қазақ-түрікмен қатынастарының қа-
зіргі жай-күйіне оң баға берді.

– Біз Түрікменстанды сенімді стратегиялық 
се   ріктес және тарихи тұрғыдан туыс мемлекет ре-
тінде қарастырамыз. Шын мәнінде, соңғы жыл дары 
елдеріміз арасындағы ынтымақтастық қа рыш тап 
дамып, соның ішінде экономиканың стра тегиялық 
салалары тың қарқын алды, – деді Президент.

Қасым-Жомарт Тоқаев орайлы сәтті пайдалана 
оты рып, Түрікменстан Президенті Сердар Бер ді-
мұ ха медов пен Түрікмен халқының ұлттық к#ш-
бас шысы, Халк Маслахатының т#рағасы Гур бан-
гу лы Бердімұхамедовке ізгі тілегін жолдады.

Рашид Мередов дәстүрлі түрде құрмет к#р сет-
кені үшін Қазақстан Президентіне алғыс айтып, 

мем лекетаралық байланыстың барлық бағыты 
бойынша Астанамен арадағы екіжақты ынтымақ-
тас тықты одан әрі кеңейтуге Ашхабадтың бейілді 
екенін растады.

Кездесуде сауда-экономика, энергетика және 
к#лік-логистика салаларындағы ірі жобалардың 
жү зеге асырылу барысы талқыланды. Сондай-ақ 
атал ған жобаларды толықтай іске асыру маңызды 
еке ні атап #тіліп, бұл бауырлас мемлекеттер ара-
сын дағы қарым-қатынастарға жаңа сипат беретіні 
жайында айтылды.

Бұдан б#лек, жылдан-жылға тың мазмұнмен 
байып келе жатқан мәдени-гуманитарлық сала-
да ғы ықпалдастыққа баса мән берілді.

Қасым-Жомарт Тоқаев пен Рашид Мередов 
#ңір лік және халықаралық күн тәртібіндегі #зекті 
мә селелерді талқылап, жоғары деңгейдегі байла-
ныс тардың алдағы кестесін қарастырды.

Президент 
асым-Жомарт То�аев «
азМ�найГаз» �К» А
 бас�арма т�ра�асыны� 
міндетін ат�арушы Асхат Хасеновті �абылдады.


аза�стан Президенті 
асым-Жомарт То�аев Астана�а ресми сапармен келген 
Т)рік менстан Министрлер кабинеті т�ра�асыны� орынбасары – Сырт�ы істер ми-
нистрі Рашид Мередовті �абылдады.

ГЕОЛОГИЯЛЫҚ БАРЛАУ 
ЖОБАЛАРЫНА ИНВЕСТОР 
ТАРТУ МАҢЫЗДЫ

БАУЫРЛАС ЕЛДЕР БАЙЛАНЫСЫ 
ЖАҢА СИПАТТА ӨРБИДІ
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КӨКТЕМГІ ЖАРЛЫҚТЫҢ 
КӨЗДЕГЕНІ – ӘДІЛЕТ

Экономика�а мемлекетті�, тиісінше, 
шенеуніктерді� ара ласуын 
�ыс�арту, бизнеске нары� т�рінен 
орын беру )рдісі жа�а де�гейге 

шы�ты. Мемлекет бас шы сы 2024 жыл�ы 
10 мамырда «Экономиканы ыры�-
тандыру ж�ніндегі шаралар туралы» 
Жарлы��а �ол �ой�аны мә лім. 
Енді 7кімет осы ��жат аясында 
экономиканы ыры�тандыру �а лай 
ж)ретінін пысы�тап жатыр. Мысалы, 
«Сам�ры�-
азына» мен оны� тобына 
кіретін компанияларды� нары�тар�а 
�атысуыны� �ан шалы�ты орынды 
екені зерделенбек.

нше, 

нен 
е 

л�ы 

Бұл Жарлық Президенттің биыл  ғы 7 ақ-
панда, Бектеновтің жаңа Үкіметінің бірінші 
кеңейтілген оты рысында берген тапсыр ма-
сын орын дау мақсатында әзірленді. Ол бә се ке-
лестікті дамыту, мемлекеттің эко номика сала-
ларынан кетуі, биз нес тің шығындарын азай ту 
арқылы ел дегі кәсіпкерлік еркіндікті қам та ма сыз 
етуге бағытталған.

АУҚЫМДЫ РЕФОРМАЛАР 
ЖАСАЙТЫН КЕЗЕҢ

ЭВЕРЕСТКЕ ШЫҚҚАН 
ҚАЗАҚ ҚЫЗЫ

ГИМНАСТАР АЗИЯ 
ЧЕМПИОНАТЫН СӘТТІ АЯҚТАДЫ

БЕТ БЕТ
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6 сәуірде Kazakh Everest Team спортты�-пат-
риотты� экспедициясыны� �атысушылары 
Эве рестті� шы�ына бет ал�ан болатын.  Экспе-
ди ция ��рамында әлемні� е� биік шы�ына осы-
мен )шінші рет шы��ан, аты а�ыз�а айнал�ан 
аль пинист Ма�с�т Ж�маев, Анар Бурашева және 
Аль мир 
ымбатбай�лы болды.

Мамырды� екінші жартысы спортты� 
гимнастикадан ірі жарыстар�а толы болды.  

аза�стан ��рамасы >збекстанны� Таш-
кент �аласында �ткен лицензиялы� Азия 
чемпионатында тарихи жетістіктерге �ол 
жеткізді.  

ҚАЗАҚ ТІЛІ ЕМТИХАНЫ – 
САЛМАҚТЫ СЫНАҚ

5

Елімізді� білім саласы жа�артыл�ан білім беру мазм�нына к�шкелі бері биыл 
ал�аш рет бастауыш сыныптан бас�а барлы� сынып о�ушылары �аза� тілінен 
емтихан тапсырып жатыр.

Тәуелсіздік жылдары 
аза�стан шетелдік инвестицияларды тар ту да 
елеулі жетістіктерге �ол жеткізгені белгілі. Т�тастай ал �анда олар ел 
эко номикасын, әсіресе �ндіруші секторларды �а лыптастыруда ма�ы з-
ды р�л ат�арды. Б�л мәселе әлі де �зек тілгін жой�ан жо�. Мемлекет 
басшысы Сингапур�а ресми сапары барысында: «Біз ЖІ> м�л шерін 2029 
жыл�а �арай екі есе, я�ни 450 миллиард доллар�а дейін жет кізуге 
ниеттіміз. Осы ас�а� ма�сат�а жету )шін біз білім мен инновация�а негіз-
делген заманауи эко но ми каны� іргесін �алап, жыл сайын 6 пайыз �сімді 
�амтамасыз ету ге тиіспіз. Біз Сингапур сия�ты бизнес, �аржы, дарын-
дылар мен инновация шо�ырланатын сенімді орталы��а айналу�а �мты-
ла мыз», – деп мәлімдеген болатын.

(Жалғасы 2-бетте)
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Сондай-ақ Сағадат Нұрмағам бе-
тов ескерт кішінің ашылу рәсіміне 
Қор ғаныс министрі Рус лан Жақ сы-
лықов, Ақ мола облысының әкімі 
Ма рат Ахметжанов, батырдың қызы 
Айсұлу Нұр ма ғам бетова, Қарулы 
күш тердің ардагерлері, Халық қаһар-
маны, отставкадағы армия генералы 
Мұх тар Алтынбаев, Халық қаһарма-
ны, отставка дағы генерал-лейтенант 
Бақытжан Ертаев, Кеңес Ода ғы ның 
батыры, Халық қаһарманы, отстав-
ка   да ғы авиация генера л-майоры 
Тоқ тар 2у бәкі ров, елор дадағы әскери 
кол ледждің курсанттары, Ақ мола 
гарнизонының әскери қызметшілері, 
Са ға дат Нұр мағамбетовтің жақын-
дары және қала тұрғын дары қатысты.

Іс-шараға қатысушылар әскери-
лер ротасы ның құрмет қарауылының 
жә не Қарулы күш тер дің Ұлт тық әс-
кери-патриоттық орталық оркес трі-
нің сү йемел деуімен даңқты батырдың 
ескерт кішіне гүл шоғын қойып, ру-
хы на тағзым етті.

Салтанатты рәсімде Мәулен 2шім-
 баев жұрт шылыққа Мемлекет басшы-
сы Қасым-Жомарт Кемелұлы Тоқаев-
тың құттықтау хатын оқып бер ді. 
Сондай-ақ ол Сағадат Нұрмағам бе-

тов тің 7не  гелі 7мірі 7скелең ұрпаққа 
әрдайым үлгі еке нін және батырдың 
есімі ел тарихына мәңгіге жазыл ға-
нын атап 7тті.

«Қазақстанның алғашқы армия 
генералы Са ға   дат Нұрмағамбетов бү-
кіл саналы ғұмырын әс ке ри қызмет 
са ласына арнады. Мемлекетіміздің 
тұң ғыш Қорғаныс министрі ретінде 
айбынды ар  мия  мызды құруға және 
оны нығайтуға зор үлес қосты. Ол 7зі-
нің болмыс-бітімімен, 7мірлік ұста -
ны мымен және ақыл-пара са ты мен 
қа зақ гене ралы ның нағыз үлгі сіне 
ай налды. Батырдың ес    керт  кіші – ха-
лықтың қаһарман ұлына ыстық ықы-
  ла сының, Отан қорғауға 7мірін ар-
наған бар   ша азаматқа шынайы құр-
метінің белгісі. Са ға   дат Нұрма ғам -
бетовтің «Бейбіт күнді қырағы кү -
зетіңдер!» деген с7зі бар. Бұл – тек 
сар баздарға емес, әр отандасымызға 
жүк телген аманат. Оны орындау – бә-
ріміздің перзенттік парызымыз», – 
делінген ел Президентінің құттықтау 
хатында.

:з с7зінде Сенат Спикері ге на рал-
дың ерлігі мен елге сіңірген еселі ең-
бегі әрдайым халықтың жадында 
сақ талатынын айтты. Сондай-ақ ол 

к7р    некті мемлекет және қоғам қай рат-
керінің 7мі рі мен соңында қалған 
ру хани мұрасын дә ріптеу маңыз ды іс 
екенін, мұндай қадам ұлттық бірегей-
лік ті нығайта түсетінін тілге тиек етті.

Батырдың қызы Айсұлу Нұрма-
ғам бетова әке сі бүкіл ғұмырын Отан-
ға қызмет етуге арна ғанын ай тып, 
ес    теліктерімен б7лісті. Сонымен бір ге 
ол игі лікті іске ұйытқы болған аза  мат-
тар ға және ес керткіштің авторы Ай-
дос Бүркітбаевқа ал ғысын білдірді.

Жас сарбаздар даңқты қолбасшыға 
құрмет к7рсетіп, әскери оркестрдің 
сүйемелдеуімен ес керткіш алдынан 
сап түзеп 7тті.

Айта кетейік, Сағадат Нұрма ғам-
бетов 1924 жыл  ғы 25 мамырда Ақмола 
об лысының Еңбек ауы лында дүниеге 
кел ген. Ол – әскери кол ледж дің кур-
сан тынан армия генералына дейін, 
пу ле мет  шілер взводының командирі-
нен тәуелсіз Қа зақ  станның Қорғаныс 
ми нистріне дейінгі жолды жүріп 
7ткен бірегей тұлға. Сағадат Қожах-
ме т ұлының ерен ерлігі мен қайсар-
лы ғы КСРО-ның, Қа зақстан Респуб-
ли касының және тағы бас қа мемле-
кет тердің 16 орденімен және 30 ме-
даль мен марапатталды.

САҒАДАТ НҰРМАҒАМБЕТОВКЕ 
ЕСКЕРТКІШ ОРНАТЫЛДЫ

Ак�л аласында Ке�ес Ода�ыны� батыры, Халы а�арманы, тәуелсіз &аза станны� т'�-
�ыш &ор�аныс министрі, армия генералы Са�адат Н'рма�амбетовті� 100 жылды ме рейтойына 
арнал�ан салтанат ты іс-шара �тті. О�ан Мемлекет басшысы &асым-Жомарт Тоаевты� тап-
сырмасымен Сенат Т�ра�асы Мәулен >шімбаев атысты.

Басы (1-бетте)

Кәмила ЕРКІН

Нарықтық экономикада қолайлы 
инвестициялық климат ұзақ мерзімді 
инвестицияларды тартуға к7мектесіп 
қана қоймай, экономикалық 7сімге дем 
беретіні белгілі. Fitch Ratings халық-
аралық рейтинг агенттігі Қазақстанның 
тәуелсіз кре диттік рейтингін «BBB», 
яғни эконо микамызға «Тұрақты» деңгей-
де деп баға берді. Ал FDI standouts Watch-
list жылдық зерттеуінің нәтижелері бо-
йынша Қазақ стан 2023 жылы макро-
экономикалық даму мен тікелей шетел-
дік инвестиция ларды тартудың жаһан-
дық рейтингінде алтыншы орынды ие-
ленді. Елімізде 2021 жылдан 2023 жылға 
дейін тікелей шетел дік инвес тициялар 
күрделі салымдары – 277 %-ға 7сіп,  жо-
балар саны – 62,7%-ға артқан. Қазақ-
стандағы Инфляция 2024 жылы 9%, ал 
ЖІ: 7сімі 4,2% құрайды. ТМД-ның 15 
елі мен Орталық Азия елдері арасында 
Қазақстан тікелей шетелдік инвестиция-
ларды (ТШИ) тарту бойын ша к7шбасшы 
орынды иеленеді. Елі міздің үлесі 61 па-
йыз құрап отыр. 

Сарапшылардың пікірінше, соңғы 
жиырма жыл ішінде елімізде толыққанды 
нарықтық экономиканың орнына «мем-
лекеттік капитализм» деп аталатын эко-
но микалық жүйе құрылды. Мұнайдан 
түс кен пайданы б7луге негізделген мұн-
дай жүйе мемлекеттің экономикадағы 
р7лін ұлғайтқаны белгілі. Дегенмен 
Пре зидент «Экономиканы ырықтандыру 
ж7ніндегі шаралар туралы» Жарлыққа 
қол қою арқылы к7птен бері халықтың 
к7кейінде жүрген сауалға біржолата 
нүкте қойғандай. Мемлекет басшысы 
осы ар қы лы ел экономикасы нарықтық 
қатынастар мен  капитализмді негізге 
ала отырып, дамитынын к7рсетті. Са-
рап  шылар алда ғы уақытта құрылатын 
Жекешелендіру ж7ніндегі ұлттық офис 
те Бәсекелестікті қорғау агенттігінің 
қарамағында бола тын дықтан, жемісті 
жұмыс атқарады деп сенім білдіріп отыр. 
Себебі осыған дейінгі мұндай қадамдар 
тікелей Үкіметтің жа уап кершілігінде 

болды. 2рі сәтсіз аяқтал ғанынан да 
жұрт шылық хабардар.

Экономист, Бауыржан Ысқақовтың 
айтуынша, Мемлекет басшының Син-
гапурға сапары біз секілді шикізатқа 
тәуелді мемлекет үшін үлкен мүмкіндік. 

– :йткені ол – «Сингапур ғажайыбы» 
деген атқа, қала-мемлекет деген атаққа 
ие болған, табиғи қазба байлықтарсыз-
ақ 7з-7зін қалыптастарған мемлекет. 
Президенттің сол елде ауқымды бизнес-
форум ұйымдастырып, экономикаға 
қа  жетті алғышарттарды жасауы бола-
шақ та экономикамызға оң ықпалын 
тигізетіні с7зсіз. 2029 жылға дейін 150 
млрд АҚШ долларына  жуық шетелдік 
инвестиция тарту туралы ақпараттың 7зі 
сапардың құндылығын к7рсетіп отыр. 
Мұндай межеге жету үшін біз де сол 
мемлекет секілді шағын және орта, ірі 
бизнес су бъек тілеріне жасалған қолайлы 
инвес тици я лық к лимат қа лып тас-
тыруы  мыз керек. Экономикамызға ал-
дыңғы қатар лы дамыған елдердің эко-
номикасына тән – салықтық м7лшер-
леменің т7мендігі, кәсіпкерлік және 
инвес тициялық орта ның жағымды бо-
луы және коррупцияның болмауы секіл-
ді үш айқын факторлар қажет. Егер 
шет  ел дік немесе отандық ин весторларға 
осы секілді артықшылық тарды ұсынып, 

дәл сондай орта қалып тасырып бере 
алсақ, онда Президент мә лім деген 150 
млрд АҚШ долларына тең инвестиция 
тарту, әрине мүмкін дер едім, – дейді ол. 

Қазақстан қазір Орталық Азия елдері 
ара сында инвестициялық тартым ды-
лығы жағынан алғашқы орында. Сарап-
шы Азия елдері ішінде Сингапурда 
к7п теген халықаралық компания қа-
лып тасып үл гергені еліміз үшін үлкен 
мүмкіндіктер есігін ашады деген пікірде.

– Ендігі кезекте мұндай алпауыт 
ком  паниялар үшін 7зінің бизнес мүм-
кіндік терін арттырып, одан әрі дамы-
татын мемлекет қажет. Сондай мемлекет 
ретінде олар біздің елімізге к7зі түсіп 
отыр. Сон дықтан оларға қажетті инвес-
тициялық климатты қалыптастырған 
абзал. Жем қорлықтан ада, кәсіпкерлікке 
тиімді ел ретінде 7з нарығымыздан орын 
беруіміз қажет. Жазғы уақытта Син-
гапурдың ірі компаниялары бізге арнайы 
іссапармен келмек. Сол сәтте қонақжай-
лы  лығы мызды экономиканың игіліктері 
үшін пайдаланып, жергілікті атқарушы 
орган дар да жоғары деңгейдегі дайын-
дықпен инвесторларға барынша жағдай 
жасау  орынды. :кілеттілігі жоғары 
Жоғары инвестициялық кеңестің құры-
луының да негізгі мақсаты осы, – дейді 
сарапшы.

АХҚО мәлімдеуінше, инвесторлар 
үшін саяси және заңнаманың тұрақ-
тылығы, бүкіл ел аумағында мемлекеттік 
бас қарудың тиімділігі – ең бастысы фак-
тор саналады. Мемлекет басшысы қол 
қойған «Экономиканы ырықтандыру 
ж7 ніндегі шаралар» туралы Жарлық эко-
номиканың әрі қарай тек нағыз на рық-
тық қатынастар негізінде дамиты нын 
к7рсетті. Сарапшылар бұған ин вес ти-
ция лық ахуалды жақсартуға ба ғыт тал-
ған ауқымды шара деп баға беріп отыр.

– Экономиканы ырықтандыру ту-
ралы Жарлықта экономикамызды дамы-
татын алғышарт болып табылатын к7п-
теген жайт қамтылды. Сондай-ақ инвес-
торлар үшін – еркін орта, т7менгі салық-
тар, жекеменшікке қолсұғу шы лықтың 
болмауы, жеке кәсіпкерліктің  ер кін 
қыз мет жасауы, нарықққа қатысу шы 
бә с ке лестік ортаның дамуы, әртүрлі 
әкім шілік кедергілердің т7мен болуы, 
мемлекеттік органдар мен кәсіпкерлер 
арасындағы қарым-қатынас шығын-
дарының болмауы секілді факторлардын 
маңызы зор. Сондықтан бірінші кезекте 
либералды сот қалыптастыруы мыз ке-
рек. Мысалы, АҚШ осындай либералды 
экономиканы қалыптастыра алған мем-
лекеттің бірі. :йткені мұнда капиталдың 
қозғалысына деген бақылау шектелген, 

тіпті жоқтың қасы деп айтуға болады. 
2кімшілік кедергілер де т7мен дәрежеде, 
валюталық бақылауды да кез дестірмей-
 сіз, – дейді экономист.

Бауыржан Ысқақовтың айтуынша, 
міне осы факторлар нарықта бәсекелес-
тіктің дамуына жол ашады. Бізде де осы 
ба ғытта к7птеген жұмыс атқарылуы 
керек.

– Мемлекеттің экономикадағы үле-
сін азайтып, келесі жылдан бастап оның 
на рық тағы үлесін 14-15 пайызға т7мен-
дететін болсақ та, үлкен нәтиже дер едім. 
Сол себепті квазимемлекеттік сектор-
лардағы нысандардың барлығын жеке-
шелендіруіміз қажет. Олар экономикаға 
пайда әкелетін ортаға ауысса, 7з кезе-
гінде экономиканы ырықтандыруға 
жағдай жасайды.  Осылайша, алдағы 5 
жылдың қоржынында еліміздің ЖІ:-ні 
450 млрд АҚШ долларына жеткізу қол-
жетімді бола түспек. Мысалы, былтыр 
экономиканың жалпы 7сімі 5,1 пайыз 
болды. Бірақ біз аталған к7рсеткішке 
жету үшін, жыл сайынғы экономикалық 
7сім 6 пайыздан т7мен болмауы қажет. 
Сондықтан бұл – тәуекелі мол, батыл 
қадам. Одан қорқудың да қажеті жоқ, 
себебі қазір ауқымды реформалар жасай-
тын кезең. Қазір ЖІ: к7лемі 260 млрд 
АҚШ долларынан асып отыр. Бұл – 
Орталық Азия елдерімен салыстырғанда 
ең жоғары к7рсетк іш. Жан басына 
шаққандағы ішкі жалпы 7сім де артып 
келеді, атап айтқанда былтыр  бұл 13 мың 
АҚШ долларының деңгейіне жетті. Ал-
дағы уақытта 1,6 мың АҚШ дол ларына 
7сіп отырса, 3-4 жыл к7лемі ішінде 17 
мыңға жеткізуге болады. Мұ ның бар-
лығы біріншіден, азаматтардың 7мір 
сүру деңгейін к7термелесе, екін шіден, 
ин вестициялық климаттың жақ саруына 
жағдай жасайды, – дейді экономист.

Инвестиция экономикаға жанармай 
секілді қуат беріп, к7птеген жұмыс 
орын  дарының қалыптасуына әсер етеді. 
2лем картасында еліміз әріптестік ор-
нат қан елдер саны қаншалықты к7п 
бол са, ішкі нарыққа құйылатын қаржы 
к7лемі мен салық м7лшері де сонша-
лықты арта түсетіні анық. Бұл 7з кезе-
гінде әлеуметтік-экономикалық бағдар-
 ламаларымызды жүзеге асыруға к7мек-
теседі.

АУҚЫМДЫ РЕФОРМАЛАР ЖАСАЙТЫН КЕЗЕҢ

Сенаторлар палатаның алдағы оты-
ры сында алты заңды қарайды. Олардың 
қатарында «Орга никалық 7нім 7ндірісі 
және айналымы туралы» заң және оған 
ілес пе «Қазақстан Республикасының 
кей бір заңнамалық актілеріне орга ни-
калық 7нім 7ндірісі және айналымы 
мә селелері бойынша 7з герістер мен 
то   лықтырулар енгізу туралы» және 
«Қа  зақ стан Республикасының 2кім-
ші лік құқық бұзу шылық туралы кодек-
сі не 7згерістер мен толық тырулар ен-
гізу туралы» заңдар бар.

Ата лған заңдардың норма лары 
отан дық азық-түлік 7ндірушілерді ор-
га никалық 7нім 7ндіруге ын талан-
дыру   ды және олардың сыртқы нарықта 
бә    секеге қабілеттілігін арттыруды 
к7з       дейді.

Сонымен қатар депутаттар ғылым 
са ласының ст ра тегиялық, кәсіптік жә-
не әлеуметтік мәселе ле рін шешуге, 
ғы лыми кадрлар даярлауға лайық ты 

жағ дай жасауға, сондай-ақ ғылыми 
қыз меткерді әлеуметтік қорғау кепіл-
дік терін іске асыруға ар налған «Ғылым 
және технологиялық саясат тура лы» 
заң ды және оған ілеспе «Қазақстан Рес-
 пуб ликасының кейбір заңнамалық 
актілеріне ғы лым және технологиялық 
сая сат, платформалық жұмыс пен қам ту 
және мемлекеттік бақылау мәсе ле лері 
бойынша 7згерістер мен толық тыру лар 
енгізу ту ра  лы» және «Салық жә не 
бюджетке т7ле нетін басқа да мін детті 
т7лемдер туралы» кодексде (Са лық ко-
дексі) және «Салық және бюд жетке т7-
ле нетін басқа да міндетті т7 лемдер 
туралы» Қазақстан Рес пуб ликасы ко-
дексін (Салық ко дексі) қол данысқа 
ен гізу туралы» Қазақстан Рес  пуб  ликасы 
заңына 7зге ріс тер мен то лықтырулар 
енгізу тура лы» заңдарды қа райды.

Одан б7лек, бюро отырысында Мә-
жі лістен ке ліп түскен заңдар жұмыс үшін 
тұрақты Ко ми тет терге б7лініп бе ріл ді.

ҒЫЛЫМ ЖӘНЕ 
ТЕХНОЛОГИЯЛЫҚ 
САЯСАТ ТУРАЛЫ 
ЗАҢДАРДЫ ҚАРАЙДЫ

Сенат Т�ра�асы Мәулен >шімбаев палата бюросыны� отырысын 
�ткіз ді. Онда де путаттар 30 мамыр кAні �тетін Сенат отырысыны� кAн 
тәр тібін бекітті. Сондай-а осы ап тада болатын іс-шараларды пы сы-
тады.



Биыл �останай облысы �у лие-
к�л ауданында 547 гектар ал�ап�а 
3,6 млн т�п �ара�ай к�шеті егілді. 
«AMANAT»-ты� �останай облысты� 
фи лиалы Партиялы� ба�ылау ко-
миссиясыны� және Экологиялы� 
ке�ес м�шелері «Басаман» орман 
шаруашылы�ы мекемесіні� ж%мы-
сы мен танысты.

Партиялықтар орманды қалпына 
кел тіру, �рт қаупі кезеңіне дайындалу 
жә не орманшыларды материалдық-тех-
никалық құрал-жабдықтармен жа рақ-
тан дыру жұмысына жүйелі түрде мо ни-
торинг жүргізуде.

Еске сала кетейік, 2022 жылы қыр-
күйек те Қостанай облысы $улиек�л 
ау данындағы орман алқабын жалын 
шар пыды. &рт с�ндіру жұмысы 2 қыр-
күйек тен 10 қыркүйекке дейін жалғасты. 
Тіл сіз жау 43 мың гектардан астам ау-
мақ ты отап кеткен болатын. «AMANAT» 
пар тиясы апаттың алғашқы күнінен-ақ 
зардап шеккен тұрғындарға к�мек к�р-
сету жұмысына қосылды. Партия лық-
тардың күшімен 1 200 тонна гума ни тар-
лық к�мек жиналды. &ңірге «Жастар 
Ру хы» жастар қанатының 300-ден астам 

ҚАРЖЫЛЫҚ САУАТЫН 
АРТТЫРДЫ
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во лонтері барды. Жергілікті жерде Мә-
жі ліс депутаттары, партия фрак ция сы-
ның мүшелері к�мек к�рсетті.

Айта кетейік, «Басаман» мекемесіне 
ве домстволық бағынысты мемлекеттік 

ор ман қорының аумағы 45,2 мың гек тар-
ды құрайды. Оның 12,3 мың гектары – 
орман. Бүгінде тәлімбақ құру және оны 
суару бойынша арнайы жоба әзірленіп, 
жұ мыстар басталды.

Бұл ақпаратты Алматы қаласының 
&ңірлік коммуникациялар қызметінің 
алаңында жобаның бастамашылары 
айтты.

«AMANAT» партиясы іске қосқан 
«Қарызсыз қоғам» жобасы проблемалық 
кредиттер мен қарыздар салдарынан 
қиын  дықтарға тап болған қазақ стан-
дықтарды қолдауға бағытталған. Алма-
ты да жоба 2024 жылдың 5 ақпанынан 
бас тап қалалық әкімшілікпен бірлесіп 
жү зеге асырылуда.

Брифингте с�з с�йлеген «AMANAT» 
партиясының Алматы қалалық филиалы 
т� рағасының орынбасары Қуаныш Т�-
ле пов Мемлекет басшысы �зінің Қазақ-
стан халқына Жолдауында жобаның 
маңыздылығын және оны еліміздің 
бар лық �ңірлерінде кеңейту қажеттігін 
атап �тті.

«Биыл жоба бойынша еліміздің бар-
лық �ңірінде 200 мың адамды, оның 
ішінде Алматы қаласының 12 мың тұр-
ғынын оқыту жоспарланып отыр. Қа-
зіргі уақытта қала әкімдігімен бірлесе 
қа л амыздың 6 мекенжайы бойынша 
оқы ту �ткізілуде. Алматы қаласына 
6 қар жы сарапшысы бекітілген. Олар түс-
ке дейін жалпы бағдарлама, түстен кейін 
қатысушының қалауы бойынша жеке 
кеңестер береді. Жоба қаланың 8 ауда-
нын қамтиды. Оқыту 5 күн болады. Осы 
уақыт ішінде қатысушылар отбасылық 
бюд жетті жүргізуді, шығындарын бас-
қаруды, несиелік қарыздарды мерзімінен 
бұрын �теу бойынша ұсыныстар алуды, 
тиімді шарттармен несие таңдауды, де-
по зиттердің әртүрлі шарттарымен та ны-
суды, ірі сатып алуларды жоспарлауды 
үй ренеді», – деді Қ.Т�лепов.

Жоба басталғаннан бері қазіргі уа-
қыт қа дейін 11 ағын, барлығы 3 500-ден 
ас там қатысушы қаржылық сауаттылық 
бойын ша оқытудан �тті.

Сондай-ақ оқыту шеңберінде қаржы 
сарап шылары жеке консультациялар 
�т кізеді және қатысушылардың қалауы 
бойынша �з бизнесін ашу үшін мем ле-
кеттік гранттық және кредиттік бағдар-
ла маларға бизнес-жоспар жазуға к�мек-
те седі. Жоба аясында қатысушылар 
білік ті заң к�мегін алып, шоттарына 
тыйым салынған, қарыздары коллек тор-
лық компанияға сатылған жағдайда 
не месе несиелік қарызды қайта құры-
лым дау бойынша к�мектер ала алады. 
Бұл оқудан офлайн форматта бір топта 
100 адамға дейін �туде.

«Қарызсыз қоғам» жобасы қарызға 
бел шеден батып, үмітін үзгендерге нақ-
ты қолдау к�рсетеді. Жоба қолда бар 
қа ражатқа �мір сүруге, қажетсіз несиеден 
бас тартуға үйретеді. Бәрін осы жобаға 
қа тысып, �зінің қаржылай сауаттылығын 
арт тыруға шақырамын», – деді Қ.Т� ле-
пов. 

Оқыту азаматтарға қаржылық мәсе-
лелерді жақсырақ басқаруға және ақ ша-
ларын басқаруда негізделген шешімдер 
қабыл дауға к�мектеседі деп күтілуде. 
Бұл �з кезегінде қоғамдағы жалпы эко-
но микалық тұрақтылықты жақсартуға 
ықпал етеді.

Тегін курстар мен оқудан �туге ниет 
біл дірушілер тұрғылықты жері бойынша 
«AMANAT» партиясының аудандық фи-
лиалына немесе аудан әкімдіктеріне 
жү гіне алады. Қатысушыларға ыңғайлы 
болу үшін qogamfi n.kz онлайн-платфор-
ма сы да іске қосылды, ол арқылы оқу 
курс тарына жазылып, пайдалы мате-
риал дар мен бейнесабақтарды жүктеп 
алу ға болады.

ИНКЛЮЗИЯ 
ЖӨНІНДЕГІ КЕҢЕС 
ҚҰРЫЛДЫ

ОРМАН ЖҰМЫСТАРЫ – 
ПАРТИЯ БАҚЫЛАУЫНДА

«AMANAT» партиясы Жамбыл 
об лысты� филиалыны� Саяси 
ке�е сі ке�ейтілген ал�а оты ры-
сын �ткізді. Жиында ?рпа� тәр-
бие сі және о�ушыларды� �%�ы�-
та ры мен �ауіпсіздігін �амтама-
сыз ету мәселелері тал�ыланды. 

&ңірде биылғы жылдың соңғы үш 
айы ның ішінде �ңір бойынша әлеуметтік 
же ліде жарияланған балаларға қатысты 
әлім жеттік сипатындағы 4 құқық бұ зу-
шы лық анықталған. Байзақ ауданында – 2 
жағдай, Сарысу ауданында – 1, Мер кі 
ауданында – 1 жағдай. Мұның екеуі аса 
ауыр қылмыс болып тіркеліп отыр. 

Аталған тақырып аясында облыс 
әкім дігі Білім басқармасының басшысы 
Рауан Садырқұлов пен Полиция депар-
та менті Жергілікті полиция қызметі 
бас қармасының бастығы, полиция пол-
ков нигі Серік $лдибековтың баян да ма-
сы тыңдалды. «Баланың қылығы түзде» 
де генді алға тартқан жауапты мамандар 

оқу шылар мен жас�спірімдер арасында 
�т кен жылдармен салыстырғанда құ-
қық бұзушылықтың �скенін ашық айт-

ты. Мәселен, осы жылдың 4 айының 
қо    рытындысы бойынша, облыста кәме-
лет ке толмағандардың қатысуымен 27 

қыл мыс жасалса, бұл к�рсеткіш �ткен 
жыл мен салыстырғанда 3,8%-ға артқаны 
анық талып отыр. Бұл �з кезегінде ата-

анал ар арасындағы балаға деген жауап-
кер  шілікті арттыруды қажет ететін дүние 
екені айтылды. Жиын барысында кеңес 
мүшелері ата-аналардың бала тәрбиесіне 
нем құрайлы қарауына жол берілмеу 
тура лы пікірлермен қоса, ата-аналар 
инс титутын қайта жаңғырту туралы ұсы-
ныстар ортаға тасталды. 

Сондай-ақ мамандандырылған күзет 
қыз метінің жұмысы да қатаң сынға 
алын ды. Себебі күзет агенттіктері жауап-
ты жұмысты мемлекеттік сатып алу ар-
қы лы т�мен қаржыға ұтып алып, сапасыз 
қыз мет к�рсететіндігі белгілі. Бұл да �з 
ке зегінде жауапкершілігі аса жоғары 
құры лым болмақ. Дегенмен кей жағ дай-
да құрылым қызметі сапа жағынан �те 
т�мен жағдайда екені айтылды. 

Алқалы отырыста партия облыстық 
фи лиалы тарапынан кәмелетке тол ма-
ғандар арасындағы құқықбұзу шы лық-
тың, зорлық-зомбылықтың алдын алу 
ша раларын ұйымдастыруда ведомст-
воара лық бірлескен әрекеттестікті кү-
шей ту үшін жергілікті билік, құқық 
қор ғау органдары, үкіметтік емес ұйым-
дар мен ата-аналар комитетінің �зара 
ын тымақтастығы туралы Меморандумға 
қол қойылды.

ҰРПАҚ ТӘРБИЕСІ – БОЛАШАҚ ТІРЕГІ

12 мы� алматылы� �аржылы� сауаттылы� бойынша о�удан �ту ге м�м-
кін дік алады. «AMANAT» партиясыны� «�арызсыз �о�ам» жобасы бастал-
�ан   нан бері мегаполисті� 3 500 т%р�ыны �з �аржысын бас�аруды �й ренді.

Кедергісіз орта �%ру, ин-
клю  зив ті �о�ам �алыптастыру, 
м� ге дек тігі бар отандас та ры-
мыз ды� �мір сапасын жа� сар-
ту, осы жә не �зге де мәселе-
лер «AMANAT» партиясы жа ны-
нан �%рыл�ан М� гедектігі бар 
адам  дарды� инклюзиясы ж�-
ніндегі респуб ли калы� ке�ес те 
тал �ыланды. Ке�ес т�ра �а сы – 
Сенат депутаты, «AMANAT» 
пар  тиясы Саяси ке�ес бюро-
сы  ны� м�шесі Ләззат �ал-
таева. 

Президент мүгедектігі бар адам дар-
ды қолдау мәселесіне жіті назар ау да-
рып келеді. Осы орайда, «AMANAT» 
пар тиясы Мемлекет басшысының 
қо   ғамдық тірегі ретінде әділетті әрі 
инк люзивті қоғам құру бағытында 
жүйе лі жұмыс жүргізіп жатыр.

«Кеңес барша азаматтың теңдігі 
мен құқығын қорғаудың маңызды құ-
ра лы саналады. Яғни, біз адамдардың, 
со ның ішінде мүгедектігі бар жандар-
дың мүддесіне мұқият назар аударуға 
не гізделген әлеуметтік әділеттілік тура-
лы айтып отырмыз. Бүгінде ерекше 
қа жеттілігі бар адамдардың мүддесі 
Пар ламентте де, мәслихаттарда да на-
зар ға алынған. «Инклюзивті Парла-
мент» депутаттық тобы белсенді жұмыс 
істеуде. Мүгедектігі бар азаматтардың 
құ қығын қорғау мәселесі заң жүзінде 
бе кітілген», – деді партия хатшысы 
Шол пан Каринова.

Кеңес т�рағасы Ләззат Қалтаеваның 
ай туынша, сайлау және саяси партия-
лар туралы заңдарға енгізілген �згеріс-
тер мүгедектігі бар адамдардың маңыз-
ды саяси шешімдер қабылдауға қаты-
суы на мүмкіндік берді.

«Біз «мүгедек», «мүгедек бала» де-
ген сынды кемсітушілік терминдерден 
бас тартып, халықаралық қағидаттарға 
сай келетін терминдерге к�штік: 
«мүгедектігі бар адам», «мүгедектігі бар 
ба ла», «есту қабілеті нашар адам», «к�-
ру қабілеті нашар адам» және т.б. 2023 
жы лы $леуметтік кодекс �з күшіне 
ен ді. $рине, �мір бір орында тұрмайды. 
Үнемі �згеріп отырады. Сондықтан 
ко декс те жетілдіріле береді. Бұл құжат 
аза маттардың туғаннан бастап �мірінің 
соңына дейінгі барлық әлеуметтік құ-
қығын қамтиды», – деді ол.

$леуметтік маңызы бар нысан дар-
ды бейімдеу мәселесі туралы Ең бек 
және ха лықты әлеуметтік қорғау 
министр лі гі не қарасты Арнаулы әлеу-
меттік қыз мет тер департаментінің 
ди ректоры Сы рым Нәси баяндады. 
Оның айтуын ша, бүгінде inva.gov.kz 
ин те рактивті қолжетімділік карта сы на 
сәйкес, 13 857 нысан немесе жалпы 
сан ның 33%-ы бейім делген. &з кезе-

гінде, Қазақстан стан дарттау және 
мет рология инсти ту ты Стандарттарды 
әзірлеу департамен ті нің басшысы 
Асқар Сопбеков бүгінде қол жетім ділік 
бойынша 57 ұлттық стан дарт пен 
49 мемлекетаралық стан дарт қа был-
данғанын және қолданысқа енгі зіл-
генін жеткізді.

Кеңес т�рағасының орынбасары, 
Мә жіліс депутаты Ерлан $бдиев те 
инклю зия саласында стандарттарды 
ен гізудің маңызын атап �тті. Алайда 
к�ше бойындағы, саябақтар мен ме ке-
мелердегі физикалық қолжетімділіктен 
б�лек, қандай да бір қызмет алу мүм-
кін дігі туралы да ұмытпаған ж�н. Атап 
айт қанда, «$кімшілік құқық бұзу шы-
лық туралы» кодексінің 83-бабына 
сәй   кес, елімізде мүгедектігі бар адам-
дар ға әлеуметтік және к�лік инф ра құ-
рылымы нысандарына кіру мүмкіндігі 
қам тамасыз етілмегені үшін айыппұл 
қ а растырылған. Халық қалаулысы оған 
«қыз меттер» ұғымын енгізуді ұсынды. 
Д е путат мысал ретінде несие алуға қол-
жетімділік мәселесін атап �тті.

«Эксперимент ретінде бір авток�лік 
са лонына барып, несие алуға �тініш 
бер дім. Алғашында маған тіпті �тініш 
қал дыру мүмкіндігі де берілмеді. Кейін 
олар басшылыққа қоңырау шалып, 
құжаттарымды қабылдады. Маған 
7 банк те несие беруден бас тартты. 
Мә  се ле мынада – несиелеу жүйесі зей-
не  та қы жинағы арқылы қаралады. 
Ауда  рым жасалмайтын адамға несие 
беріл  мей ді. Ал мүгедектігі бар адамдар 
зей  не тақы жарнасын т�леуден боса-
тылған. Тиі сінше, жүйе оны жұмыс 
істемейтін адам ретінде к�реді. Ерекше 
қажеттілігі бар адамдардың әлеуметтік 
аударым да рын тексеру талабын қайта 
қарау қа жет», – деді Ерлан $бдиев.

Бұл ретте Қарағанды қалалық мәс-
ли хатының депутаты, «AMANAT» фрак-
 циясының мүшесі Нияз Сүн де тәлиев 
Кеңес мүшелерін Қарағанды облы сын-
да жүргізіліп жатқан жұмыстар туралы 
ха бардар етті. Мысалы, биыл аталған 
�ңір де 4 «Тең қоғам» әлеуметтік қолдау 
ор талығы ашылып, сол арқылы ерекше 
қа жеттілігі бар 374 адам жұмысқа орна-
ластырылды.

Ақмола облыстық мәслихатының 
де пу таты, «AMANAT» фракциясының 
мү    шесі Василий Шиманский мүге дек-
тігі бар адамдардың жұмыспен қамтылу 
к�р сеткішін арттыру үшін білім беру 
бағдарламаларын әзірлеуді ұсынды.

Айта кетейік, Кеңес мүшелері �зге 
де �зекті мәселелерді талқылады. Со-
ның ішінде: жаңа мемлекеттік стан-
дарт тарды әзірлеу, мүгедектігі бар 
адам    дарға дәрілік препараттарды ұсы-
ну, жұмыспен қамтамасыз ету, оңал ту-
дың техникалық құрал-жабдықтар 
пар кін кеңейту, әлеуметтік нысан дар-
дың қолжетімділігіне мониторинг жүр-
гізу және тағы басқа.



КӨКТЕМГІ 
ЖАРЛЫҚТЫҢ
КӨЗДЕГЕНІ һ

қызмет к	рсететін субъектілер. Үшін-
шісі – ғылыми мекемелер. 

Ал экономикалық субъектілерге 
біріншіден, қоғамдық және аса маңыз-
ды инфрақұрылым объектілерінің 
экономикалық ұйымдары (инф ра-
құрылымдық ұйымдар), екіншіден, 
ст ратегиялық инвестициялық бағыт-
та ғы ұйымдар (инвестициялық ұйым-
д ар) кіреді.

Мемлекет, әрине бұлардың бәрі-
нен бас тартпайды, бірақ, негізінен 
эко номикалық бағыттағысының к	-

мем лекеттің кәсіпкерлік қызметке 
қа тысуының тұжырымдамалық тәсіл-
дері заңнамада жаңадан бекітіледі», – 
деп хабарлады Премьер.

Яғни, жаңа заң жобаларының 
топ тамасы әзірленбек. Үкімет 

бас шысының мәліметінше, заңнамада 
келесі мәселелер ескерілетін болады: 
бә секе мен ұсыныс деңгейі т	мен 
тауар нарықтарына мемлекеттің суб-
сидиялық қатысуы. Стратегиялық 
және әлеуметтік объектілерді қоспа-
ған да, нарық субъектілеріне уақытша 
қатысу. Мемлекет қатысатын нарық 
субъектісін құрудың мақсаттары мен 
міндеттерін және олардың жетістігін 
ба ғалау кезеңділігін айқындау. Сон-
дай-ақ тиімді жекешелендіру үшін 
эко номикалық жағдай жасау.

– Бұл ретте ағымдағы 2024 жылы 
әлеу меттік және стратегиялық объек-

ТАҢДАУ: НАРЫҚ,  �ЛДЕ 
МЕМЛЕКЕТ КАПИТАЛИЗМІ?

Парламент депутаттары да Пре-
зиденттің ырықтандыру сая-

сатына қызу қолдау білдіріп отыр. 
Олар дың пайымдауынша, бұл мәсе-
лені шешетін кез жетті. Бүгінде мем-
ле кет – шенеуніктер мен әкімқаралар 
экономиканың 30 секторының 20-
сына қатысады. Экономикалық ын-
ты мақтастық ж не даму ұйымы ел де-
рінде орташа к	рсеткіш 13 қана.

«Квазимемлекеттік сектор субъек-
ті лері жеке кәсіпкерлік пен б секелес-
тікті дамыту орынды болатын салалар-
да жұмыс жүргізеді. Мысалы, түрлі 
к	 лік тасымалы, 	ңдеу 	нерк сібі, 
қар  жылық қызметтер, телеком му ни-
ка ция, жер қойнауын пайдалану және 
басқасы. Қазақстанда Yellow Pages 
қағидаттары сақталмайды! Бұл жеке 
к сіпкерліктің дамуына кері сер етеді. 
Инновациялардың ендірілуін тежейді 
ж не еңбек 	німділігінің 	суін т	мен-
де теді. Салдарынан экономиканың 
да муы б сеңдеді. @лі күнге дейін мем-
ле кеттік автобус парктері, микро қар-
жы ұйымдары, аумақтарды тазалау 
жә не абаттандыру ұйымдары, қона-
қүй лер мен санаторийлер, күзет агент-
тіктері және басқасы бар. Олар 	з 
қыз метіне бюджеттен тікелей тапсы-
рыс  тар мен субсидиялар алады», – де-
лінген Мәжіліс депутаттарының Үкі-
мет ке хатында.

Мәжіліс депутаты Айтуар Қош-
мам бетов КМС субъектілерінің кәсіп-
кер лікке қыспағына қатысты мысал-
дар келтірді. 2024 жылы «Қызылорда 
электр желісін тарату компаниясы» 
коммуналдық к сіпорны жеке секторда 
бәсекелестері бола тұра құрылыс-мон-
таждау жұмыстары бойынша мемле-
кет тік сатып алу шеңберінде 1 мил-
лиард теңгеден астам сомаға 300 
келі сімшартты иеленіп алған. 

Алматы қаласы кімдігінің «Алма-
тыэлектротранс» коммуналдық кәсіп-
орны 2018–2023 жылдары аралығында 
бюд жеттен 378 миллиард теңге к	ле-
мін де субсидия ж не к	мек алды. 
Оның үстіне, бұлар – ұсақтары ғана. 
Ал пауыт КМС компанияларының 
араны да апандай.

Депутаттың айтуынша, Қазақ стан-
ның бүкіл «қаржы лизингі» нарығының 
95%-ы – небәрі 2 квазимемлекеттік 
ұйымға тиесілі!

– Қазақстан жаппай жеке кәсіп-
кер лікті дамыту жолымен жүріп жатыр 
ма, әлде біз мемлекеттік капитализмді 
құруды жалғастыра береміз бе, нақты 
шешім қабылдау керек! Мемлекет эко-
номикаға шамадан тыс араласуын 
қойып, жеке бизнеспен б секелесуді 
тоқтатса ғана нарықтық экономика 
құру мүмкін болады. Сондықтан біз 
Үкі м етке созбұйдаға сала бермей, ква-
зи мемлекеттік секторды реформалау 
ж	ніндегі іс-шаралар жоспарын іске 
асыруға кірісуді ұсындық. Жұмыс іс-
теп тұрған мемлекеттік к сіпорындар 
мен ұлттық компанияларға толық 
ре   визия жүргізу керек. Олардың мақ-
сат-міндеттері қайта қарауды талап 
етеді. Біртекті квазимемлекеттік ком-
панияларды біріктіруді, қайтала на-
тынын мүлдем жоюды ұсынып отыр-
мыз, – деді депутат Айтуар Асқарұлы.

Депутаттар Үкіметтен мемлекеттік 
кәсіпорындар мен квазимемлекеттік 
компаниялар үшін рұқсат етілген қыз-
мет түрлерінің тізбесін қайта қарауды 
талап етті. Олардың ұстанымынша, 
же ке секторда баламалары болмаса 
ға на мемлекеттік ұйымдар – тек леу-
мет тік объектілерге (денсаулық сақтау, 
коммуналдық қызметтер, т.б.) және 
стратегиялық объектілерге (инфра-
құры лымдық объектілер, энергетика, 
к	лік, т.б.) қатыса алуы керек. Барлық 
басқа объекті жекешелендірілгені 
ж	н.

Премьер-Министр Олжас Бекте-
нов депутаттар мен сарапшылардың 
квазимемлекеттік сектордағы жұмыс 
істеп тұрған субъектілерге толық реви-
зия және талдау жүргізу, олардың қыз-
мет түрлерін қайта қарау, цифрландыру 
арқылы жекешелендіру процесінің 
ашықтығын қамтамасыз ету, сондай-
ақ корпоративтік басқаруды жетілдіру 
бойын ша ұсыныстары қолдау табаты-
нын айтты. 

Олжас Бектенов 2024 жылы жаңа 
тә жірибені енгізгелі жатқандарын ха-
барлады: Үкімет квазимемлекеттік 
секторды реформалау ж	ніндегі іс-
шараларды қалай іске асырып жат-
қаны, мемлекеттік активтердің ахуа-
лы, КМС-терді басқаруы ж	ніндегі 
ұлт тық баяндаманы Парламентке 
ұсын бақ. Біраз былық сонда әшке ре-
ленуі мүмкін. 

Ары қарай «КМС субъектілерінің 
қыз мет тиімділігін кешенді талдауды, 
қаржылық және қаржылық емес қыз-
метінің нәтижелерін, әлеуметтік және 
	зге де міндеттерді орындауын» қам-
титын мұндай ұлттық баяндаманы 
Үкі мет жыл сайын ұсынып тұрады. 
Пре зиденттің жаңа Жарлығындағы 
тап сырмалардың қалай орындалып 
жат қанын ел сол баяндамадан да білуі 
мүм кін. 

Елдос СЕНБАЙ

бінен арылуға талпынады. Парла мент-
ке жолдаған жауап хатында Үкімет 
бас шысы Олжас Бектенов қазір мем-
ле кеттің ел экономикасына қатысуын 
анық тау үшін қолданыстағы әдістемеге 
	згерістер әзірленгенін жеткізді. Iз-
герістерге сәйкес мемлекетке қа рай-
тын акционерлік қоғамдар (саны 
300-дей), ЖШС (шамамен 600), сон-
дай-ақ шаруашылық жүргізу құқы-
ғын дағы кәсіпорындар (1,3 мыңдай) 
жаңа есепке алынатын болады.

«Квазимемлекеттік секторды 
(КМС) реформалау ж	ніндегі іс-ша-
ра ларды іске асыру мемлекеттің биз-
неске қатысуын кезең-кезеңімен 
шек теу бойынша ұстанымдарды әзір-
леуге мүмкіндік береді. Оның бәрі ел 
Пре зидентінің «Экономиканы ырық-
тандыру ж	ніндегі шаралар туралы» 
Жарлығында к	рініс тапты. Үкіметтің 
биылғы 7 ақпандағы кеңейтілген оты-
ры сында берген Мемлекет басшы сы-
ның тапсырмасын орындау, сондай-ақ 
экономиканы ырықтандыру аясында 

Бұл Жарлық Президенттің 
биыл  ғы 7 ақпанда, Бектеновтің 

жаңа Үкіметінің бірінші кеңейтілген 
оты рысында берген тапсырмасын 
орын дау мақсатында әзірленді. Ол 
бә секелестікті дамыту, мемлекеттің 
эко номика салаларынан кетуі, биз-
нес тің шығындарын азайту арқылы 
ел дегі кәсіпкерлік еркіндікті қамта ма-
сыз етуге бағытталған.

Ақорданың түсініктемесінде ай-
тылғандай, біріншіден, жаңа мем  ле-
кеттік орган пай-
 д а  б о л а д ы . 
Бәсе ке лес-
тікті қорғау 

қысқартуға, жеке кәсіпкерлік үшін 
экономикалық кеңістікті ұлғайтуға 
қосымша серпін береді.

КМС КІМНІҢ МҮДДЕСІНЕ 
ҚЫЗМЕТ ЕТЕДІ?

Қазақстанда шенеуніктердің биз-
нестің шаруашылық істеріне арала-
суы на, бизнес жүргізуіне заңмен 
тыйым салынған. Сондықтан олар 
мұ ны айналма жолмен – квазимем ле-
кеттік сектор (КМС) арқылы жасайды. 
Салдарынан әрбір министрліктің, 
мекемелердің, әкімдіктердің КМС-те 
т	л компаниялары бар. Бұдан б	лек, 
Үкімет «Самұрық-Қазына» ұлттық 
әл-ауқат қорын, ұлттық компания лар-
ды ұстап отыр. Мемлекет осы арқылы 
тек саясатымен шектелмей, эконо ми-
каға тікелей қол сұғады. 

Нәтижесінде, бүгінде квазимем-
лекеттік секторда 6,4 мыңға жуық 
субъект тіркелген. Оларға 400-ге 
жуық кәсіпкерлік және бас қа 
қыз мет түрін жүзеге асы руға 
рұқсат берілген. Сондықтан 
Прези дент тің тапсырмасымен Үкі-
мет жекешелендіруге және же ке леген 
қызмет түрлеріне шектеулер енгізуге, 
ел экономикасына мемлекет тің қа-
тысу үлесін т	мендетуге бағытал ған 
іс-шаралар кешенін жүзеге асыра ды. 

@йтпесе, Бәсекелестікті қорғау 
және дамыту агенттігі жүргізген талдау 
к	р сеткендей, мемлекеттің иелігінде 
стоматология, сауда, тұрмыстық қатты 
қалдықтар және басқа салаларда әре-
кет ететін кәсіпорындары бар. Агент-
тік солардан құралған, бәсекелес ор-
таға беруге жататын 43 кәсіпорыннан 
тұратын тізім жасады. 

Антимонополиялық органның тү-
сіндіруінше, КМС 	з ішінде эко но-
микалық және экономикалық емес 
деп б	лінеді. Соның ішінде эконо ми-
калық емес субъектілеріне мыналар 
жа тады: біріншіден, әлеуметтік: мем-
лекет атынан халыққа қызмет к	р се-
тетін нысандар. Екіншіден, к	мекші, 
қо салқы: әрбір салалық бағытта мем-
лекеттік саясатты қалыптастыру және 
іс ке асыру мақсатында орталық және 
жер гілікті атқарушы органдарға 

тілерді қоспағанда, «Самұрық-Қа зы-
на» ұлттық әл-ауқат қоры» АҚ-ның 
жә не оның кәсіпорындарының, сон-
дай-ақ квазимемлекеттік сектор су бъек-
тілерінің отандық тауар нарық та рына 
қатысуының орындылығы тұр ғысынан 
талдау жүргізілетін болады, – деп 
хабарлады О.Бектенов. 

ҚОРДЫҢ ҚАУҚАРЫНА 
К�ҢІЛ ТОЛА МА?

Ел басшылығының квазимем-
ле кеттік секторды реформалау 

туралы міндет қоюы бекер емес. Ұлт-
тық компаниялар, квазимемлекеттік 
сектор шенеуніктердің, әкімдердің, 
басқасының отбасы мүшелеріне, 
туыс-туғанына жоғары жалақылы әрі 
жеңіл жұмыс тауып беретін институтқа 
айналып кеткені құпия емес. 

Мұның сыртында КМС 	з алдына 
қойылған биік мұраттардың үдесінен 
шыға алмады. Мысалы, 2014 жылғы 
қа рашада «Самұрық-Қазынаны» 
транс формациялау бағдарламасы 
бірін ші Президенттің қатысуымен, 
үлкен сән-салтанатпен іске қосылды. 
Сол кездегі Президент осы ұлттық 
әл-ауқат қорының жиынтықты актив-
те рін 5 жыл ішінде 2 еселеп, 200 мил-
лиард долларға жеткізуді жүктеген-
тін. Бұл міндет жүзеге асты ма?

«Самұрық-Қазына» қорының есебі 
бойынша оның жиынтықты активі 
2023 жылғы 1 қазанда 37 трлн 19 млрд 
277 млн теңгені ғана құрады. Бұл сол 
тұстағы бағам бойынша шамамен 78 
миллиард доллардай ғана. 

Бұған қоса, сонда 5 жылдан кейін, 
яғни 2020 жылы қордың кем дегенде 
3 компаниясын Fortune-500 – әлемнің 
ең ірі компанияларының тізіміне 
кіргізу міндеті қойылды. Бұл міндет те 
орындалмады. 

Экономистер тағы бір жайтқа на-
зар аудартады: 2014 жылы ұлттық әл-
ауқат қорының трансформациясына 
жолдама берілгенде «Самұрық-Қа зы-
наның» жиынтықты активтері Қ а зақ-
станның ЖІI-сінің жартысына теңел-
гені жарияланды.

Ұлттық статистика бюросының 
дере гінше, 2023 жыл қорытындысында 
Қазақстанның ЖІI-сі 119 трлн 251 
млрд теңгедген асты. Сәйкесінше, қа-
зір «Самұрық-Қазынаның» жиын тық-
ты активтері елдің ЖІI-сінің небәрі 
31%-ын ғана құрайды. 

Айтпақшы, бұрынғы билік «Са-
мұрық-Қазынадай» теңдесі жоқ ал-
пауытты құрғанда сол кезде супер та-

нымал үлгі – Сингапурдың ке-
зекті тә   жірибесін тағылым 

етті. Сингапур дың Temasek 
Holdings қоры 2004 жы-

лы трансформация-
ланудан 	ту арқа-

сында т	л капи-
та лын 3 есеге 

– 54 мил-
лиард  тан 

176 мил-
лиард дол-

лар ға дейін арт-
тыра ал ды. 2023 

жыл ғы к	р сет кіші – 
194 млрд доллар (262,4 

миллиард сингапур дол-
лары).

Темасек – мем лекеттің ак-
 тив терін басқаратын іс 

жүзіндегі жеке, тәуел сіз компанияға 
айналды. Оның жоғарғы менеджментін 
Үкімет тағайындайды, алайда мем ле кет 
Temasek-ке бір тиын бюд жеттік қа ра жат 
бермек түгіл ешқандай жеңіл дік тер мен 
артықшылықтар ұсын байды. 

және дамыту агенттігінің жа нынан 
Жекешелендіру ж	ніндегі ұлт тық 
офис құру к	зделген. Жаңа ве домство 
же кешелендіруге жататын мем ле-
кеттік активтердің крите рий ле рін 
әзірлеумен, тізбесін қалыптас тыру мен 
айналысады.

Екіншіден, «Самұрық-Қазына» 
Ұ@Қ» АҚ мен оның еншілес компа-
ния   ларында корпоративтік басқару-
дың дербестігі мен сапасын арттыру, 
сондай-ақ олар жүзеге асыратын са-
тып алу процестерін жетілдіру ж	 нін-
дегі шаралар қарастырылған. Үшін-
шіден, тауарлар нарығындағы бәсе ке-
лестікті дамыту үшін бірқатар нақты 
ша раны іске асыру жоспарланған.

Т	ртіншіден, бизнес ашу және 
жүр гізу үшін реттеу саясатын 

ары қа рай жетілдіру, рәсімдерді ырық-
тандыру ш аралары ұсынылады. Осы-
лайша, тұ тынушылардың квази мем-
лекеттік ұйым дар к	рсететін ком мер-
циялық қыз меттерге қолже тім ділігін, 
тех ни ка лық шарттарды алу және ин-
женерлік желілерге қосылу рә сімдерін 
жеңілдету, бұл үшін авто маттандыру, 
цифрландыру к	зделеді. Қазақстандық 
стандарттар бойынша міндетті түрде 
жобалау-сметалық құжаттама әзірле-
мей, оның орнына объектілерді салу 
ке зінде озық халы қара лық стандарт-
тарға сай келетін дайын жобаларды 
пайдалануға мүм кін дік берілмек.

Бесіншіден, Жарлықта бизнестің 
құқықтары мен заңды мүдделерін қор-
ғауды күшейтуге, соның ішінде эко-
но микалық қызмет саласындағы 
қыл мыстық құқықбұзушылықтарды 
қылмыс санатынан алып тастау, мем-
лекеттік органдар бастамашы болатын 
тыйым салу-шектеу шараларын про-
курорлармен келісу және басқа да 
рәсімдер арқылы күшейтуге бағыт-
талған іс-шаралар кешені жеке блок 
ре тінде берілген.

Жарлықтың жүзеге асырылуы эко-
номикадағы мемлекеттік сектордың 
үлесін ауқымды және жедел түрде 

ӘДІЛЕТӘДІЛЕТ
тылғандай, біріншіден, жаңа мем  ле-
кеттік орган пай-
 д а  б о л а д ы . 
Бәсе ке лес-
тікті қорғау 

�лі 
күнге дейін 

мем ле кеттік автобус 
парктері, микро қар жы 
ұйымдары, аумақтарды 

тазалау жә не абаттандыру 
ұйымдары, қона қүй лер мен 

санаторийлер, күзет агент-
тіктері және басқасы бар. Олар 

�з қыз метіне бюджеттен 
тікелей тапсы рыс  тар 

мен субсидиялар 
алады.

Экономика�а мемлекетті, тиісінше, шенеуніктерді ара-
ласуын �ыс�арту, бизнеске нары� т�рінен орын беру 
�р дісі жаа дегейге шы�ты. Мемлекет бас шы сы 2024 
жыл �ы 10 мамырда «Экономиканы ыры� тандыру ж�нін-

дегі шаралар туралы» Жарлы��а �ол �ой�аны мә лім. Енді "кімет 
осы �#жат аясында экономиканы ыры�тандыру �а лай ж�ретінін 
пы сы�тап жатыр. Мысалы, «Сам#ры�-(азына» мен оны тобына 
кіре тін компанияларды нары�тар�а �атысуыны �ан шалы�ты 
орын ды екені зерделенбек.
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�АЗА� �ЫЗЫ�АЗА� �ЫЗЫ

Қазақ тілінен емтихан �ткізу оқушылардың 
қазақ тілін меңгеруіне айтарлықтай септігін 

тигізеді. Оқушы   ларды қазақ тілін терең 
меңгеруге ынта   ландырады. Емти   ханға жүйелі 

түрде дайындалу, оның ака  демиялық және 
мансаптық перспек   ти  валары үшін 

маңыз      дылығын сезіну, сон   дай-ақ білімді 
объективті бағалау оқушы   лардың ынта   сын 

арттыруға к�мектеседі. 

Қолайсыз ауа райының болуына қара-
мастан, қазақстандықтар ең биік шың ға 
к�терілген альпинистердің қатарынан 
табылды. Ал �зге елден келген қа тысу-
шылардың арасында биіктікке к� терілу 
барысында шыңға жетпей, лагерьге 
(8 000 м) кері қайтқандары да кез      дескен. 
Қазақстандық команда «ауа райы тере-
зесін» дұрыс болжай алуының нә тиже-
сінде шыңды сәтті бағын   ды  рыпты. «Ауа 
райы терезесі» – салыстырмалы түр де 
қолайлы ауа райы орнап, тауға шығуға 
мүмкін болатын күндер. Мұндай күндер 
Эверестте жылына екі рет – мамыр айы-
ның ортасы мен қа раша да болады.

«Айта кету керек, бұл жолы ауа райы 
қолайсыз болды: экспедиция басталар 
күннің қарсаңында түнде қар жауып, 
бағыттың кейбір қауіпті б�ліктерін жа-
сырып қалды, бұл альпинистерге қосым-
ша қауіп т�ндірді. Алысты к�ру мүмкін-
дігі шектелді, 8 000 метр биіктен бастап 
�те қатты сиретілген ауа оттегі маскасын 
тағуды міндеттеді, �йткені ауада атмос-
ферада болатын және адамның қалыпты 
�мір сүруі үшін қажет оттегінің үштен бір 
б�лігі ғана болды. Бұл – альпинистер 

«�лім аймағы» деп атайтын биіктік екен. 
Бірақ экспедиция жетекшісі Мақсұт Жұ-
маевтың зор тәжірибесі, сондай-ақ дұ рыс 
таңдалған құрал-жабдықтары қатысушы-
ларды айтарлықтай қорғады деуге бола-
ды», – деді А.Бурашева.

Айта кетейік, экспедицияны Everest 
Development компаниясы ұйымдасты-
рып, команданың шың ға сапары кезін-
дегі барлық шығынын �з мойнына алып, 
Гималайда қа  тысушыларға жан-жақты 
қолдау к�рсетті. Анар Everest Development 
компаниясына жұмысқа орналасуға 
келіп, бос уақытында скайраннинг пен 
айналысатынын айтып, осы сирек кезде-
сетін спорт түрі бойынша жаттықтырушы 
болатынына ком   панияның қарсылығы 
бар-жо  ғын сұраған. Компания Анардың 
қы зығушылығын қолдап, нәтижесінде 
Анар Африканың ең биік шыңы Кили-
манджароны (5895 м) бағындыру бойын-
ша аталған компанияның экспедиция 
мүшесі атанды. 

«Осыдан бұрын Килиманджаро шы-
ңына сәтті шығуымызбен бір-бірімізді 
құттықтап жатып: «Келесі жолы қайда? 
Бәлкім, бұдан да биігіне – Эверестке 
шығып, компанияның атын ұлықтар-
мыз?» деп айтқанымыз есіме түсті. Сол 
сәтте Мақ      сұт, Альмир үшеуміз бір-бі  рі-
мізге қарап, оны да бағындыра алатыны-
мызды және бағындырғымыз келетінін 
түсіндік. Алматыға орал ған соң, кеңседе 
отырып, компания басшылығымен әң-
гімелестік. Альмир екеуміз Мақсұт Жұ-
маевты ш ақы рып алдық. Экспедицияны 
ұйымдастыру айтарлықтай шығынды 
талап еткенімен, басшылар идея мызды 
бірден қолдады. Осыдан кейін дереу 
дайын дықты бастап кеттік. Эверестті екі 

рет сәтті бағындырып келген тәжірибелі 
альпинист ретінде Мақсұт Жұмаев бізге 
жаттығу жоспарын әзірледі, дұрыс та-
мақтану жоспары бойынша ұсы ныс тар 
берді. Ол сондай-ақ ко    ман  даның барлық 
киімі мен құ рал-жабдығын �зі таңдап 
берді», – деді альпинист қыз.

Еске салсақ, Алматыда 23 мамыр күні 
Kazakh Everest Team ұлттық-патриоттық 
экспедициясы қатысушыларымен бас-
пас�з конференциясы �ткен еді. Сол 
жиын да экспедиция басшысы, планета-
ның 14 сегіз мыңдық шыңына к�терілген 
альпинист Мақсұт Жұмаев Эверест 
шыңын   да Қазақстан жалауы үшінші 
мәрте желбірегеніне қуанғанын жеткіз-
ген. 

«@детте қайтар маршрутта к�птеген 
жазатайым оқиға болатынын атап �ткім 
келеді. Альпинистер қатты шаршап, 
тоңып, күш жоғалтып алғанда автоматты 
түрде қозғала береді, осындай кезде 
зейін  ді жоғалтпау, карабинді бекітуді 
ұмытпау және шерптің нұсқауларын қа-
таң сақтау маңызды. Шыңда біз екі 
туды – еліміздің туы және Рахымжан 
Қош   қарбаевтың Жеңіс туын к�тердік. 
Ме   ні ал  ғашқы экспедицияма дайындаған 
ұстазым әрі тәлімгерім Ерванд Тихоно-
вич Ильинскийді әрдайым еске алып 
жүре мін, ол әрдайым шәкірттеріне жана-
шыр, бірақ талапшыл болатын. Бұл экс-
педицияда Анар мен Альмирден еш кү-
мәнданбадым, менің мансабымдағы ең 
биік шыңға үшінші к�терілуімде еліміздің 
туын олармен бірге желбіреткенімізге 
қуа    ныштымын», – деді ол. 

Шыңды бағындыру – физикалық 
және психикалық тұрғыдан қиын шаруа. 
Биікке к�терілу жинақылық пен батыл-

дықты талап етсе, шыңнан түсу де дәл 
сондай табандылықты қажет етеді. Ко-
манда шыңнан түсу кезінде күш жинап 
алу үшін лагерьде (8 000 м) бір түн тү-
непті. 

Эвересттің шыңына тұңғыш рет қазақ 
қызының шығып ту тігуі тарихи оқиға 
ретінде тіркелді. «Эверестті бағындырған 
тұңғыш қазақ қызы» атағы бұйырған 
Анар Бурашева:

«Эверестке бірде-бір рет қазақ қызы-
ның бармағанын 2020 жылы білдім. Бұл – 
альпинизм мектебінде оқып жүрген 
кезім. Осы уақытта әлемнің ең биік нүк-
те  сіне к�терілу арманы пайда болды. 
Соң ғы экспедициямыз 45 күнге жуық 
уақытқа созылды. 6 сәуірде басталып, 
20 ма мырда аяқталды. Құрамда Мақсұт 

Жұмаев – команда жаттықтырушысы, ал 
Алмир Қымбатбаев команда жетекшісі 
болды», – деді. 

Айта кетейік, үш қазақстандық аль-
пинистен құралған командалық экспеди-
ция Қазақстанның біртуар батырлары – 
Қазақстан Республикасының бі рінші 
қорғаныс министрі, Халық қаһарманы 
Сағадат Нұрмағамбетов, Халық қаһарма-
ны Рахымжан Қошқарбаев пен Кеңес 
Одағының батыры @лия Молда  ғұ ло-
ваның 100 жылдығына арналған.

Одан б�лек, Анар Бурашева әлемнің 
«шатырына» �зімен бірге Сағадат Нұрма-
ғам бетовтің, Рақымжан Қошқарбаев тің 
кітабы мен �з әкесінің жеке компасын 
алып шық қан. Эверестті бағындырған 
қа зақ қызы алдағы уақытта жеті конти-
неттің ең биік шыңдарын, соның ішінде 
Мон   блан шыңын бағындыру жоспары-
ның алдыңғы қатарында тұрғанын да 
жасырмады.

«@рине, бұл жетістікпен тоқтап қал  -
ғым келмейді. Елге орала салысымен, 
басшыларыма: «Жалғастыру керек!» деп 
айтып, қатты таңғалдырған болармын. 
«7 шың» бағдарламасына қатысып, бар-
лық құрлықтың ең биік тауларына к�те        -
ріл гім келеді. Оның үстіне, ме нің қоржы-
нымда африкалық Килиманджаро және 
Еуразия мен бүкіл планетаның ең биік 
шыңы – Эверест бар!» – деп жоспарла-
рын б�лісті Анар Бурашева.

1997 жылы Эверестке жеткен тұңғыш 
қазақстандық әйел Людмила Савина бол-
са, тұңғыш қазақ қызы – Анар Бурашева. 
Ол экспедициядан оралғаннан кейін 
спорт әлемінде жетістікке жеткізетін қа-
дамдарға жоспар құруда екенін айтты.

Kazakh Everest Team экспедициясын 
қолдау мақсатында қазақстандықтардың 
Эверестке к�терілуі туралы фильм түсі -
ріліп жатыр. Отан  дық деректі фильм тү-
сі  руші Ғибрат Бақаев режиссерлік еткен 
фильм биыл күзде к�пшілікке танысты-
рылады. Айта кетейік, түсірілім тобы 
Непалда қатысушылармен бірге жүріп, 
олардың к�терілуге дайындығынан құн-
ды кадрлар түсіріп алды.

ЭВЕРЕСТКЕ ШЫҚҚАН6 сәуірде Kazakh Everest 
Team спортты�-патриотты� 
экспедициясыны! 
�атысушылары Эверестті! 
шы!ына бет ал'ан болатын. 
Экспедиция �*рамында 
әлемні! е! биік шы!ына 
осымен ,шінші рет шы��ан, 
аты а!ыз'а айнал'ан 
альпинист Ма�с*т Ж*маев, 
Анар Бурашева және Альмир 
;ымбатбай*лы болды. 
12 мамырда Непал уа�ытымен 
та!'ы са'ат 07:25-те 
�аза�станды� Kazakh Everest 
Team экспедициялы� 
командасы Эверестке шы�ты.

Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

Бұған дейін бұл сынақтан тек 
9-11 сы нып оқушылары ғана �тетін. 
Енді олар дың қатарына орта буынның 
5, 6, 7, 8-сы       нып   тары мен жоғары буын-
ның 10-сыныбы қосылды.

Оқу-ағарту министрлігінің түсінді руін-
ше, емтихан білім алушылардың бағ дар  -
ламалар мазмұнын меңгеруін баға   лау үшін 
�ткізіледі. Бұл жаңашылдық мем    лекеттік 
тілдің мәртебесін арттыру мақса  тында «Тіл 
саясатын іске асырудың 2020-2025 жыл  -
дарға арналған мемлекеттік бағ  дарламасын 
бекіту туралы» Үкімет қау   лысын орындауға 
негізделіп енгізілген. Со   ны  мен қатар бұл 
емтихан қазақ тілін меңгермеген оқушы -
ларды жазалау емес, тіл үйренуге ынта  -
ландыруға к�бірек ба  ғытталған. 

«Бұл емтихан – қазақ тілін жетілдіруге 
бағытталған шара. Ол биыл енгізіліп жа-
тыр, сондықтан мен бұл емтиханды жо-
ғары деңгейде �ткізуді бұйырдым. Алайда 
емти хан балалардың құқығын бұз   бау-
ға тиіс», – деді Оқу-ағарту министрі Ғани 
Бейсембаев. 

Яғни, елді елеңдеткен емтихан қазақ 
тілін оқыту мен білімнің сапасын арттыру 
үшін енгізіліп отыр. Сондай-ақ емтиханды 
қазақ тілінде оқытатын мектептер тек 
қа    зақ тілі бойынша тапсырса, ал қазақ 
тілі  нен басқа тілде оқытатын мектептер 
қазақ тілі және әдебиеті бойынша тап  -
сырады. 

Десек те, мектепте 11 жыл бойы қазақ 
тілін оқығанымен, мектеп қабырға  сынан 
мемлекеттік тілді білмей кететін оқушы-
лардың да бар екенін ескеруіміз керек. 
Сондықтан «Емтихан қазақ тілі     нің мек-
тептердегі шынайы жағ   да йын анықтауға 
к�мектесетін құрал бола ала ма? Оқу шы-
лардың мемлекеттік тілді мек   теп қа быр    -
ғасында жүріп мең геруіне қаншалықты 
ықпалы болмақ?» деген сұрақтардың 
туын   дайтыны заңдылық.

Мәжіліс депутаты, «AMANAT» пар -
тиясы фракциясының мүшесі: Жұлдыз 
Сүлейме   нова бұл емтиханның аза  мат тық 
қоғам сұра нысы, тіл жанашыр ла рының 
арманы еке   нін айтады. Де пу таттың ай  -
туынша, қазақ тілінен оқу        шылардың 

емтихан тап  сыруы шынымен де оны мек-
  тептерде оқы ту дың нақты жағдайын ба  -
ға   лаудың маңыз   ды құралы бола алады.

– Емтихан сұрақтары тіл мазмұнын 
ескере отырып құрастырылып, объективті 
түрде жүргізілуі �зекті. Оқушылардың 
тілді меңгеру деңгейін анықтауға нақты 
мүм кін дік деп білемін. Себебі емтиханға 
бала да, ұстаз да дайындалады. Дегенмен 
мұға   лімдердің емтиханды жоғары дең-
гейде �т      кізуге дайындығы шешуші фак  -

тор бола   ды. Қазақ тілі ұстаздарының 
кә  сіби білік   тілігін үнемі арттыруды және 
заманауи методикаларды меңгеруі де 
�зекті. Ұстаз   дарды даярлауда қазақ тілі 
және қазақ әде   биеті пәндерінен білім 
мазмұнын тү сініп, түйсініп, аналитика 
және тілдік нор   ма дағдыларына к�ңіл 
б�лу қажет. Қазақ тілінен емтихан �ткізу 
оқушылардың қазақ тілін меңгеруіне 
айтарлықтай септігін тигізеді. Оқушы  -
ларды қазақ тілін терең меңгеруге ынта  -
ландырады. Емти   ханға жүйелі түрде да  -
йындалу, оның ака  демиялық және ман  -
саптық перспек   ти  валары үшін маңыз          -
дылығын сезіну, сон   дай-ақ білімді объек-
  тивті бағалау оқушы   лардың ынта   сын 
арттыруға к�мектеседі. Соны   мен қатар 
емтихан тілдік норма   лардан сұрақ   тарды 
қамтиды, тақырып    тарға эссе жазу да оқу-
  шылардың тілдік дағдыларын тиім   ді 
меңгеруіне, тілдік сауатын дамытуға 
септігін тигізеді, – деді депутат.

Егер оқушы емтиханнан сүрінген жағ-
  дайда сол сыныпты қайта оқымайды. 
Ке   лесі сыныпқа к�шеді. Бірақ емти  -
ханның қорытындысы оқушылардың 
не гізгі қоры   тынды бағаларына әсер етеді. 
Оқу-ағарту министрлігі Орта білім ко   -
митетінің бас сарапшысы Гүлсила Мұз  -
дыбекованың айтуынша, мысалы 5-ке 
оқып келе жатқан «Алтын белгіге» үміт  -
керлер оқушы осы аралық емтиханнан 
4 деген баға алып қал са, ол «Алтын бел  -
гіге» үміткер болып та   былмайды. Сон  -

дықтан оқушылар емти   хан    ның �зін дік 
салмағы, жауапкершілігі бар, сынақ 
екенін ескеруі керек.

Кеше алғаш рет емтихан тапсырған 
оқушылардың дайындығы, к�ңіл күйі, 
ем   тихан нәтижелері туралы сұра   ғаны  -
мызда, Астана қаласы Байтұрсынұлы 
атындағы Binom school мектеп-лицейінің 
Қазақ тілі мен әдебиет пәнінің мұғалімі 
Дәмелі Тас   болатқызы: 

– Қазақ тілінен емтихан тапсыру – ең 
алдымен мемлекеттік тілдің мәртебесін 
к�теру. Бірақ мемлекеттік тілдің мәселесін 
бір емтихан шеше алмайды. Бұл – менің 
жеке пікірім. Дегенмен оқушылар емти  -
хан екенін сезініп, жауапкершілікпен 
келді. Біздің мектептің ұстаздары үшін бір 

қиын   дық тудырған жағдай – 5, 6, 7, 8, 
10-сынып қазақ, орыс сыныптарының 
емтиханының бір күнде �тетін болып 
белгіленуі. Себебі 30, 31 күндері бізде 
курстық оқу. Сол жағы бізге де, оқу  -
шыларға да қиын болып тұр. @лі де сағат 
2-де және сағат 4-те келетін сы ныптар 
бар, – деді. 

Негізінен, емтихан уақытын мектеп 
әкімшілігі белгілейді. Сондықтан ол мәсе-
  лелерді мектеп әкімшілігі реттейді деп 
ой   лаймыз. Ал Талапкер ауылы жалпы білім 
беретін мектебінің Қазақ тілі мен әдебиеті 
пәнінің мұғалімі Асылбек Жұма   байдың 
айтуынша, жаңартылған білім беру маз  -
мұны енгізілгенге дейін қазақ тілі мен 
мате   матикадан бастауыш сынып оқу шы  -
ларынан басқа барлық оқушылар аралық 
және қорытынды емти   хан тапсы   ратын. 
Кейін біраз жыл бұл үрдіс тоқтап қалған 
еді. Сондықтан биылғы оқу жы  лын   дағы 
оқушылардың қазақ тілінен емтихан тап-
сыруы – жаңа  лық болып отыр.

– Мұғалімдер үшін басты талап – ака-
 демиялық адалдық. ]зін сыйлайтын, 
оқы   тып отырған пәнін құрметтейтін 
мұғалім үшін бұл басты ұстаным болуы 
қажет. Оқушылар емтиханда �здерін 
күнделікті сабақ барысындағыдай емен-
еркін ұстауда. Себебі бұған дейін пән 
мұғалімі тарапынан «емтихан деген не, 
оқушылардың �здерін ұстау ережесі 
қандай, тапсырманың реті туралы» 
оқушыларға түсіндіру жұмыстары жүр -
гізілді, – деді ол.

Белгілі болғандай, емтихан тапсыр   ма-
  ларын сыныптың оқу бағдарламасын 
негізге ала отырып мұғалімдер дайын  -
даған. Талапқа сай оқушылар ауызша 
және жазбаша түрде сынақтан �тіп, қазақ 
тілінде оқу, жазу, тыңдау мен с�йлеу 
дағдыларын «електен» �ткізетін болады. 
Оқу-ағарту министрлігінің баспас�з 
қызметінің ха барлауынша, мамырдың 
27-сі күні бас   талған аралық және қоры  -
тынды емтихан тапсыру кезеңі 11 мау   -
сымға дейін жалға  сады. Бірінші рет қазақ 
тілінен емтихан тапсырып жатқан 
5-8 және 10 сынып оқушылары 31 ма  -
мырға дейін, ал 29 мамыр мен 10 мау  сым 
арала   ғында 9 сыныпты бітірушілер үшін 
қоры тынды емтихандар болады. 11 сы  -
ныпты бітіруші түлектер 28 мамыр мен 
11 маусым аралығында емти хан тап  -
сырады.

ҚАЗАҚ ТІЛІ ЕМТИХАНЫ – ҚАЗАҚ ТІЛІ ЕМТИХАНЫ – 
САЛМАҚТЫ СЫНАҚСАЛМАҚТЫ СЫНАҚ

Елімізді! білім саласы 
жа!артыл'ан білім беру 
мазм*нына к?шкелі бері 
биыл ал'аш рет 5-11 сынып 
о�ушылары �аза� тілінен 
емтихан тапсырып жатыр.

ТҮЙІН: 

Кейінгі жылдары еліміздің білім жүйесіне жаңартылған білім мазмұны 
бағдарламасы енгізіліп, білім сапасын бағалау жүйесінде біршама �згерістер 

қолға алына бастады. Нәтижесінде, оқу процесін ұйымдастырудың 
әдіс-тәсілдері �згерді. Жаңартылған мазмұн оқушыларға сыни және шығар-

машылық ойлау дағдысын дамыту, ойын қорыта алу, пікірін ашық айту 
талабын қойып отыр. 

Қазақтың батыр ұлы Бауыржан Момышұлы: «Ұрпақты ұстазы тәрбие-
лейді. Болашақтың басшысын да, данасын да, ғалымын да, еңбекқор егін-

шісін де, кеншісін де ұстаз �сіреді» депті. Ал  ұстаз мемлекет бекітіп берген 
бағдарламамен жұмыс істейді. Олай болса, білім беру бағдарламасының 

жасалып, бекітілуі – үлкен жауапкершілік. Сол сияқты қазақ тілінен емти-
хан тапсыру үрдісі де мемлекет бекіткен үлкен жауапкершілік екені с�зсіз.

Тілекгүл ЕСДӘУЛЕТ
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БҰЛ ҚАНДАЙ АУРУ?
Шизофрения – бұл кең тараған психи-

калық ауру. Ауруды жеке ауру ретінде 
алғаш неміс психиатры Э.Крепелин б"ліп 
қарастырған еді. Кейінірек швейцариялық 
психиатр Е.Блейлер бұл ауруға жаңа атау 
«шизофрения» терминін ұсынып, ол бұл 
дерттің белгілерін ажыратты: науқастың 
әлеуметтік байланыстарды жоғалтуын (ау-
тизм), эмоцияның кедейленуін, психика-
ның ыдырауын, ойлаудың ерекше бұзы -
лыс тарын, әртүрлі психикалық "згерістер 
арасындағы диссо  циа ция к"ріністерін 
жатқызды. Э.Кре      пелин шизофрения ток-
сикоздың, соның ішінде жыныс бездерінің 
қызметі бұзылысы нәтижесінде пайда бо-
лады деген тұжырым жасады. Шизофре-
нияның пай да болуында тұқымқуалау-
шылық патологияның р"лі анықталған, 
шизофрения дамуының биологиялық 
ата-анамен байланыстылығы дәлелденген. 
Бұл сыр қаттың пайда болу себебі әлі толық 
зерт телмеген, дегенмен шизофрения әр-
түрлі жағдайдың, түрлі аурулардың адам 
психикасына әсер етуіне байланысты пай-
да болады деген ұғым бар. Ауру кейде ұзақ, 
кейде ұстамалы түрде тез "теді. Шизофре-
ния негізінде жоғары жүйке жүйесі қызме-
тінің бұзылуынан болады. Сырқат кезін-
де сандырақ, галлюцинация, еліру, 
мел  шиіп қозғалмай қатып қалу сияқты 
пси хи   калық "згеріс тер аурудың үдеуіне 
қарай күшейе түседі. Ауру күшейген кезде 
науқас с"йлеспейді, оның ой-сезімі, тү-
сінігі "згереді, с"йлеген с"зі, айтқан пікірі 
басқаларға түсінік сіз болады. Шизофре-
нияның белгілері кейде "те тез айқын 
білінсе, кейде "те баяу бірнеше жылдан 

кейін байқалуы мүмкін. Дегенмен к"п-
шілік бұл ауруды дұрыс емдеген жағдайда 
адамның еңбекке қабілеттілігін сақтап 
қалуға болатынын біле бермейді. 

БІЗДЕГІ ЖАҒДАЙ ҚАЛАЙ?
Жылдың басында Денсаулық сақтау 

министрлігі психикалық ауытқуы бар қа-
зақстандықтар туралы мәлімет жариялаған 
болатын. Мәліметке сенсек, мұндай адам-
дар саны 200 мыңға жуықтаған. Яғни, 
2024 жылдың 1 қаңтарындағы жағ дай бой-
ынша, психикалық және мінез-құлық 
ауыт қулары бар 198 417 адам динамикалық 
бақы лауда тұрған екен. Олардың ішінде: 
41 014 бала, 82 914 әйел, 115 503 ер адам бар.

«Алайда психикалық және мінез-құ-
лық ауытқуларының болуы стационарлық 
емдеуге к"рсеткіш болып табылмайды. 
Стационарлық емдеу аурудың жедел ағы-
мы немесе "ршуі кезінде к"рсетіледі. Ста-
ционарлық ем алғаннан кейін пациенттер 
амбулаторлық бақылауды жалғас тыра-
ды», — деді ведомство "кілдері.

Министрлік мәліметінше, 2024 жыл-
дың 1 қаңтарындағы жағдай бойынша 
«шизофрения» диагнозымен дәрігерлердің 
бақылауында 289 бала, 19 405 әйел және 

19 586 ер адам болған. Сонымен қатар 
2023 жылы психикалық денсаулық орта-
лықтарында 70,5 мың науқас, оның ішінде 
8 мыңнан аса бала емделген. 1 қаңтардағы 
жағдай бойынша Психикалық денсаулық 
орталықтарында 7 223 нау қас болған.

ЕЛІМІЗДЕ БҰЛ АУРУДЫҢ 
БАРЫН БІЛМЕЙТІНДЕР К�П

Жуырда Астанада Дүниежүзілік ши-
зофрения күніне арналған ашық жиын 
"тті. Шара барысында қатысушыларға ел 
тұрғындарының психикалық денсаулығы 
тақырыбы бойынша сауалнама нәтиже-
лері ұсынылды. Сауалнама Қазақстанның 
екі ірі қаласында – Алматы мен Ас та нада 
жүргізілді. Қатысушылар саны 1 000 адам-
нан асқан, респонденттер 18 бен 65 жас 
аралығындағы қала тұрғындары бол ды. 
Респонденттердің 13 пайызы үлкен қала-
ның тұрғындары болғанына қарамастан 
шизофрения диагнозы туралы ешқашан 
естімеген. Оның үстіне, респон  денттердің 
45 пайызы бұл дертке шалдыққандарды 
қоғамға қауіпті деп санайды.

Айта кету керек, адамдар шизофрения 
диагнозынан қорқып қана қоймай, рес-
понденттердің 28 пайызы бұл дертке шал-
дыққандарды қоғамнан оқшаулау қажет 
деп санайды.

«Сауалнама нәтижесінде аталған пси-
хикалық ауытқу "з тәжірибесінде болма-
ған адамдар мұндай дерттің бар екенін де 
білмейді деген қорытынды жасауға бола-
ды. К"шелерде жүргізілген офлайн сауал-
нама азаматтардың хабардарлығы адам  -
дардың жас санатына ғана емес, тұр  ғы-
   лықты жерінің географиясы мен с"йлесу 
тіліне де байланысты екенін к"рсетті. Мы-
салы, астаналықтарға қарағанда Алматы 
тұрғындары бұл дерт туралы к"бірек 
біледі», – дейді шараны ұйымдас тырушы 
GEDEON RICHTER KZ ЖШС PR менед-
жері Динара Бірмағанбетова.

Оның айтуынша, компания алынған 
мәліметтерге сүйене отырып, жағдайды 
са  раптап, азаматтарды психикалық ауру-
лар туралы мемлекеттік тілде ақпараттан-
дыруға бағытталған ағарту жұмыстары-
ның жеткіліксіздігі туралы қорытындыға 
келген.

«Бұл бізді қазақ тіліндегі маманданды-
рылған ақпараттың мазмұнын арттыруға 
барынша күш салуға итермеледі. Осылай-
ша, бүгінде әлеуметтік желілер мен уеб- 
сайттағы контент бірінші кезекте мем ле-
кеттік тілде қалыптастыры лып, бұқаралық 
ақпарат құралдарында тиісті хабарламалар 
беріліп жатыр», – дейді ол.

Сонымен қатар Динара Бірмағанбето-
ва компания 2024 жылы мемлекеттік тілде 
шизофрения туралы ақпараттық ресурс 
ашуды, сондай-ақ «Шизофрения қаз-қал-
пында: жақындарыңызға арналған кітап» 
еңбегін қазақ тіліне аударуды к"здеп отыр-
ғанын хабарлады.

Дегенмен хабардарлықтың жалпы к"-
рінісі жаман емес. Респонденттердің 
87 пайызы шизофренияның не екенін 
біледі, 48 пайызы бұл аурумен ауыратын-
дардың қоғамға қауіпті екеніне сенбейді, 
67 пайызы бұл диагнозды адамдарды оқ-
шаулау қажет деген пікірмен келіспейді. 

Ал кездесу қонағы Астана қалалық 
қоғамдық денсаулық сақтау басқармасы-
ның штаттан тыс бас психиатры Елена 
Полиенко:

«Қазақстанда 47 мыңға жуық адамға 
шизофрения диагнозы қойылған. Mрине, 
бұл – тұрақты бақылауды және ұзақ мер-
зімді терапияны қажет ететін "те ауыр 
пси   хикалық бұзылыс. Бірақ медицинада 
бүгінде жақсы нәтижелерге қол жеткізе 
ала тын және пациенттердің жеке және 
әлеуметтік қызметін мүмкіндігінше қал-
пына келтіретін және пациенттердің қа-
нағаттанарлық "мір сүру сапасына қол 
жеткізе алатын заманауи антипсихотика-

лық препараттар бар. Шизофренияға 
шал дыққан адамдардың кем дегенде үш-
тен бірі дұрыс терапиямен симптом-
дардың толық ремиссиясын сезінеді. 
Сон   дықтан шизофренияға шалдыққан 
адамдар қоғам ға қауіп т"н  дір   мейді деп 
сеніммен айта ала мыз», – деп баса айтты 
Елена Полиенко.

Шизофрениядан зардап шегетін адам-
дардың құқықтары жиі бұзылады. Qкініш-
ке қарай, ауруға шалдыққан адам дарға 
қатысты стигма қар қынды және кең та-
ралған, бұл олардың әлеуметтік оқшаула-
нуына әкеліп соғады және олардың бас-
қалармен, соның ішінде отбасымен және 
достарымен қарым-қатынасына теріс әсер 
етеді. Сон дық тан оларға қолдау қажет, бұл 
үшін халықтың барынша к"п пайызы осы 
дерт туралы білуі керек.

МАМАННЫҢ С�ЗІ 
МАҢЫЗДЫ

Біз осы ретте Астана қалалық қоғам-
дық денсаулық сақтау басқармасының 
штаттан тыс бас психиатры Елена Полиен-
коны осы сырқат туралы толығырақ білу 
үшін әңгімеге тартқан едік. Біздің «Дүние-
жүзі елдері бұл дертпен қалай күресіп жа-
тыр? Ал біздің елдегі жағдай қалай?» деген 
сұрағымызға психиатр былай деп жауап 
берді: 

«Mлемдік қауымдастықта шизофрения-
ны емдеу дәрі-дәрмек, психотерапия және 
әлеуметтік қолдауды біріктіретін кешенді 
тәсілді қамтиды. Қазіргі заманғы антипси-
хотиктер, әсіресе жаңа буын препараттары 
үлкен (галлюцинация, сандырақ) және 
кіші белгілерді (апатия, әлеуметтік оқшау-
лану) жеңілдетуде тиімді. Пациенттерді 
әлеуметтік бейімдеуге және қоғамға инте-
грациялауға бағытталған оңалту бағдарла-
маларына маңызды р"л беріледі. Дамыған 
денсаулық сақтау жүйесі бар елдер па-
циенттерге то лыққанды "мір сүруге мүм-
кіндік беретін қоғамдастық негізіндегі 
қолдау ды қамтитын бағдарламаларды 
пайдаланады. Қазақстанда шизофрения-
ны диагностикалау мен емдеуді жақсарту 
бойынша да шаралар қабылдануда. Па-
циенттерді заманауи дәрі-дәрмекпен және 
психотерапевтік к"мекпен қамтамасыз 
етуге қол жетімділік артып келеді. Стигма-
ны азайту және шизофрениямен ауыратын 
нау қастар қауіпті және оларды оқшаулау 
қажет деген мифтерді жою үшін қоғамдық 
білім беру жұмыстары да жүргізілуде», – 
дейді ол. 

Сонымен қатар ол Қазақстанда ши-
зофрения диагнозы қойылған науқастар-
дың саны ж"нінде де "з ақпаратымен 
б"лісті. 

«Дүниежүзілік денсаулық сақтау ұйы-
мының статистикасы бар, оған сәйкес 
24 миллион адам немесе планетадағы әр-
бір 300-ші адам шизофрения дертімен 
бетпе-бет келеді. Аурудың бүкіл әлем бо-
йынша таралуы 0,4-тен 1,4 пайызға дейін 
ауытқиды және әлемнің барлық аймақта-
рында шамамен бірдей к"рсеткіш к"рсе-
теді. Қазақстанда шизофрения ауруының 
таралуы халықтың 0,6-0,7 пайызын және 
елдегі барлық психикалық науқастардың 
19 пайызын құрайды. Қазақстанда тіркел-
ген дерт санының артуы сырқаттану  -
шылықтың нақты "суіне емес, жаңа 
жағ дайларды анықтауға байланысты бо     ла-
ды», – дейді психиатр. 

Елена Полиенко диагнозы бар адам-
дарды қоғамға бейімдеу үшін қандай 
жұмыстар атқарылып жатқанына да 
тоқталды. 

«Шизофрениямен ауыратын нау-
қастарды қоғамға бейімдеу үшін әртүрлі 
шаралар қабылданады, соның ішінде: 
дәрі-дәрмекпен емдеу, яғни симптомдар-
ды бақылауға к"мектесетін және пациент-
тердің қалыпты "мір сүруіне мүмкіндік 
беретін заманауи антипсихотиктерді қол-

дану; екіншісі – психотера-
пия, яғни әлеу меттік қыз-
метті жақсартуға және 
"зін-"зі реттеу дағдыла-
рын дамытуға бағыт тал  -
ған жеке және топтық 
терапия. Шаралардың 
енді бірі – оңалту бағдар-
ламалары: пациенттердің 
қалыпты "мірге оралуына 
к"мектесетін бағдарламалар, 
соның ішінде білім беру, бел-
гілі бір мамандықтарға оқыту 
және жұмысқа орналасуға қолдау 
к"рсету. Сондай-ақ қоғамдық ағарту 
жұмыстары да "з тиімділігін к"рсетуде: бұл 
дегеніміз – стигманы азайтуға және ши-
зофрениямен ауыратын науқастардың 
қауіпті емес екенін және қоғамда ел қатар-
лы "мір сүруі мүмкін екендігі туралы ха-
бардарлықты арттыруға бағытталған ақпа-
раттық науқандар», – дейді дәрігер.

Дәрігер сондай-ақ бұл дерт әдетте жүре 
пайда болатынын айтады. 

«Шизофрения – жүре пайда болатын 
ауру. Симптомдар әдетте кеш жас"спі-
рімдік немесе ерте есейген кезде пайда 
болады. Зерттеулер к"рсеткендей, ши-
зофрения – генетикалық факторлар мен 
қоршаған орта триггерлерінің "зара әре-
кеттесуінің нәтижесі. Тұқым қуалайтын 
бейім     ділік те маңызды р"л атқарады, бірақ 
ауру к"бінесе стресс факторларының 
әсерінен, түрлі зиянды заттарды қол дану 
немесе жарақат нәтижесінде к"рінеді. 
Шизофренияны диагностикалау – пси-
хиатрдың құзыретіндегі жұмыс. Ата-ана-
лар психикалық жағдайдағы "згерістерге 
мұ қият болуы керек, егер ерекшеліктерін 
байқай бастаса, бірден маманмен кеңесу 
керек.

Mдетте мына белгілерді байқауға бола-
ды: Мінез-құлықтың "згеруі: тұйықталу, 
апатия, оқуға және хоббиге қызы ғу  шы-
лықтың жоғалуы. Эмоциялық тұрақсыз-
дық: шамадан тыс алаңдаушылық, күдік, 
к"ңіл күйдің құбылуы. Когнитивті бұзылу-
лар: зейінді шоғырландыру, есте сақтау 
және ойлау жүйесінің бұзылуы. Қабылдау 
бұзылыстары: галлюцинациялар (к"бінесе 
есту) және иллюзия. Егер ата-аналар мұн-
дай белгілерді байқаса, диагнозды нақты-
лау үшін және емдеуді уақытылы бастау 
үшін маманның к"мегінен жүгінуі керек».

Елена Полиенко шизофренияны 
дәрі-дәрмексіз емдеу мүмкін еместігін де 
атап "тті. 

«Дәрі-дәрмекпен емдеу – шизо   фре-
ния ны емдеудің негізгі бағыты. Заманауи 
нейролептиктер симптомдарды тиімді 
бақылайды және рецидивтерді болдыр-
майды, сонымен қатар пациенттерге қа-
лыпты "мір сүруге мүмкіндік береді. 
Дәрі-дәрмексіз симптомдар айқын байқа-
ла бастауы мүмкін, бұл пациенттің "мір 
сапасы мен функционалдық жағдайының 
айтарлықтай нашарлауына әкеледі. Қазір-

гі уақытта шизофренияны толық емдеу 
мүмкін емес, бірақ дұрыс және уақытылы 
емдеу ұзақмерзімді ремиссияға қол жеткізе 
алады. Пациенттер толыққанды "мір сүре 
алады, жұмыс істей алады, оқи алады және 
жеке қарым-қатынас құра алады. Ең бас-
тысы, тұрақты медициналық бақылау 
және тағайындалған терапияны сақтау –
маңызды», – дейді ол.

«ГЕНИЙЛЕР» 
СЫРҚАТЫ

Mлемде шығармашылық адамдары-
ның к"бі шизофренияға шалдыққан. 
Зерттеулерге қарағанда, ақындар мен 
жазушылардың 25 пайызы, ал суретші  -
лердің 30 пайызға жуығы осы дертке ду  -
шар болған. Qзі    нің шығармашылық жо-
лындағы үлкен жетістіктеріне аталмыш 
ауруға шалдыққаннан кейін қол жеткіз-
гендер де к"п. Мәселен, нидерландтық 
қылқалам шебері Винсент Ван Гог "зінің 
картиналарын осы сырқатқа ұшырағанда 
к"бірек салған, ал орыстың атақты жазу  -
шысы Николай Гоголь галлюцинациялар-
ды жиі бастан "ткізгенін к"пшілік біледі. 
Шығармашылық және ғылыми қызме-
тінің нәтижесінде ғылым мен мәдениетте 
"шпес із қалдыр ған және әлемді жақсы 

жаққа "згерте білген «ұлы шизофреник-
тер» туралы айтар болсақ тіптен к"п. 

Мысалы, Фридрих Вильгельм Ницше-
ге қарапайым шизофрения емес, аталған 
аурудың ең асқынған, яғни ақыл-ойдың 
тежелуінен, бас ауруынан жапа шеккен. 
Ол етігімен су ішіп, қатардағы әскерді 
Бисмарк (Германия империясының бірін-
ші канцлері) деп ойлап, шыны сынықта-
рынан тоған тұрғызған. Ницше ұрпақ жа-
дында осы әрекеттерімен емес, ойшыл, 
филолог, композитор, ақын және филосо-
фиялық ілімді жасаушы ретінде қалды.

Сол секілді жазушы Филип К.Дик ши-
зофренияның жеңіл түрімен ауыратынын 
айтқан. Ол кино әлемінде «Ұстара жүзімен 
жүгіретіндер» фильміне негіз болған «Ан-
дроидтар электрлі қойды армандай ма?» 
(1968) атты ғылыми фантастикалық рома-
нымен танымал болды. Кейбіреулердің 
айтуынша, дәл осы ауру авторға кітапта-
рының тақырыбы мен сюжетін жасауға 
к"мектескен. 

Кейбір зерттеушілер ұлы математик 
және физик Исаак Ньютонда шизофрения 
және биполярлық бұзылыс болған деп са-
найды. Оның к"ңіл күйі сағат сайын "з-
гергендіктен, онымен с"йлесу "те қиын 
болған екен.

1994 жылы экономика бойынша Но-
бель сыйлығы ойын теориясы мен диффе-
ренциалдық геометрия саласында жұмыс 
істеген белгілі америкалық ма те матик 
Джон Форбс Нэшке берілді. Бір қызығы, 
Джон Нэш ауруымен «келісе алған». Ұста-
ма кезінде ол ауруға назар аудармауды үй-
ренген. Бұл "з кезегінде дәрігерлер бастап-
қыда аурудың жақсаруы деп ойлаған. 
Дегенмен ол тек ауруын ғылымдағы із-
денісіне кедергі келтірмеу үшін сырқа-
тымен «келісімге келгендігі» айтылады. 

Бұл тізімге қарап отырсақ, әлемді "з-
герткен жаңалықтарымен к"зге түскен 
ғалымдар да, шығармашылығымен "шпес 
із қалдырған ақын-жазушылар мен сурет-
шілер де ауырған. Сондықтан бұл дертке 
шалдыққандарға шошына қараудан г"рі, 
жәрдемдескен ж"н. Бірақ "з қауіпсізді-
гіңізді де басты назарда ұстаңыз дегіміз 
келеді.

Наурызбек САРША

Адам санасы мы� 
�атпар, жаратылысы 
ж�мба�. �алымдарды� 
әлі к!нге пенде 
баласыны� 
м!мкіндіктері мен ми 
�ыртыстарында%ы 
жа�алы�тарды зерттеп 
тауыса алмауы б�л ретте 
�алыпты д!ние десек 
болады. Тіпті, адамны� 
ж!йке ж!йесіндегі 
кейбір сыр�аттарды� 
емі мен себебін де әлі 
к!нге аны�тау !стінде. 
Сондай сыр�аттарды� 
бірі ретінде шизофрения 
ауруын атау%а болады. 
Жалпы, шизофрения 
туралы не білеміз? 
Оны� емі бар ма? Б�л 
сыр�атпен ауыратындар 
�о%ам%а �ауіпті ме? 
Ж��палы ма әлде т��ым 
�уалай ма? Міне, осы 
с�ра�тарды� жауабын 
іздеп к9релік.

шизофренияға

ТҮЙІН: 

Шизофренияны анықтауға арналған бірыңғай тест жоқ. Науқаста 
шизофрения бар-жоғын анықтауда психиатр к;мек береді. Маман тексеру 

жүргізіп, шизофренияны басқа белгілері ұқсас аурулардан ажырататын әдіс 
қолданады. Шизофренияны лажы барынша ертерек анықтап, ертерек ем 

бастаса, соғұрлым жеңіске жетуге мүмкіндік мол.
Зерттеулердің нәтижесі АҚШ-та шизофрениядан зардап шегетін нау-

қастардың 70 пайызы жалпы ережелер негізінде жұмысқа тұрғысы келетінін 
к;рсетті. Бірақ олардың 15 пайызы ғана жұмысқа тұра алады. Жұмыс істеп 

ақша табу арқылы шизофрениямен ауыратын науқастар ;здерінің қоғамға 
керек екенін сезінеді. Одан б;лек, ұжымда жұмыс істеу әлеуметтік дағдыла-
рын жақсартады. Жұмыс істейтін науқастар күйзеліс пен стрестен, шаршап 

қалудан сақ болғаны ж;н. Ұлыбританияда олар қысқартылған немесе 
босатылған жұмыс тәртібімен жұмыс істейді. Егер науқас жұмыс істемесе, 

оған қаржылық к;мек тағайындалады.

ШИПА БАР МА?ШИПА БАР МА?

2024 жылдың 
1 қаңтарындағы 

жағ дай бойынша, 
психикалық және 

мінез-құлық 
ауытқулары бар 

198 417 адам 
динамикалық бақылауда 

тұрған екен. 
Олардың ішінде: 

41 014 бала, 
82 914 әйел, 

115 503 ер адам
бар.
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Степногорск қаласы полициясы та-
ратқан ақпаратқа жүгінсек, тек осы 
жылдың т�рт айында ғана Бест�беге таяу 
орналасқан кен орындарында 344 заң   сыз 
алтын іздеуші қолға түскен. Ал был   тырғы 
осы уақыт аралығында 47 адам ға   на 
полицияның құрығына ілініпті. Бы л  тыр 
алтын іздеп жер астына түскені үш  ін 
жауапкершілікке тартылғандардың саны 
218 адам болған. Бұлардың бәрі де ал -
тын ды жер астынан заңсыз жолмен алған 
болып шықты. Олардың бәрі қазір жұмыс 
істемейтін «Қазақ Алтын» компаниясы-
ның ескі шахталарына қауіпті болса да 
түсіп, басын бәйгеге тігеді.

Ақмола облыстық Полиция департа-
ментінің мәліметінше, заңсыз алтын 
іздеушілердің басым б�лігі сол заматта-ақ 
қолға түскенімен, ескі әдетін қоймай, 
жылына бірнеше мәрте жер астына түседі. 
Полиция мұны заңсыз алтын іздеушілер-
ге берілетін жазаның тым жеңіл болуымен 
түсіндіреді. Яғни, заңсыз алтын іздеу-
шілерге *кімшілік құқық бұзушылық 
кодексінің 506-бабына сәйкес қорғалатын 
нысандарға заңсыз кіргені үшін ғана жаза 
кесіледі. Оған сәйкес істемейтін шахтаға 
түс іп алтын іздегендерге 15 тәулікке де-
й ін қамауға алу, яки 15 АЕК, яғни 55 380 
тең  ге сомасында әкімшілік айыппұл т�леу 
жа засы қарастырылған. Полицияның 
мә ліметінше, тек осы жылдың қаңтары 
мен сәуіріне дейінгі аралықта ғана 266 
алтын іздеуші қамауға алынып, 78-не 
әкімшілік айыппұлдар салынған. 

9кініштісі сол, басты қауіп адамдар-
дың заңсыз жолмен нәпақасын тауып, 
түрмеге тоғытылғаны емес, �з �мірі мен 
денсаулығын қатерге тігуі болып отыр. 
Сонымен қатар мемлекетке де үлкен 
к�лемде шығын келтіреді. Тақырыпты 
талдау барысында жыл санап заңсыз 
жолмен алтын кенін алып шықпақ бол-
ған дардың �лімі к�бейе бастағанын 
ан ық тадық. 

– Бест�бе кентіндегі кен орындары-
ның айналасынан заңсыз алтын іздеу-
шілердің мәйіттері жыл сайын табылып 
жатады. Былтыр мұндай т�рт адамның 
денесі табылған. Биыл жақында тағы бір 
адамның мүрдесі шықты. Негізінен, ескі, 
жұмыс істемейтін шахталарда бос қалған 
жыныстар құлап кетіп, астында қа лып 
қойып қаза болады. 9кініштісі сол, ал  тын 
іздеушілердің арасында әлі кәмелет 
жасына толмағандар да болады. Олар 
–  к�біне отбасылық жағдайы т�мен 
немесе қараусыз қалған балалар, – дей-
ді Ақмола облысы Полиция департа-
ментінің баспас�з қызметі. 

Біз жағдайды одан әрі анықтау мақ-
сатында Бест�бе кенті тұрғындарының 
да пікірін сұрап к�рмек болдық. Кент 
тұр  ғындарының айтуынша, кенді аймақта 
қазір алтынның айналасында күрделі 
мәсе ле шаш етектен. 9йткені үлкен қар-
   жы жүрген жерде заңсыз алтын аулау ға 
түсудің �зіне де қомақты қаржы т�л ен   еді 
дейді тұрғындар. 

– Бест�бенің айналасы қазір түгел 
кедір-бұдыр, жырым-жырым. Айналаның 
бәрін геологиялық барлау жұмыстарын 
жүргіземіз деген желеумен бір компания-
лар келіп, қазып, үйілген топырақтарын 
сол күйі тастап кетеді. Рекультивациялау 
деген атымен жоқ. Мал жаятын жайы-
лымдарға дейін үйінді топырақтар мен 
шұңқырларға айналған. Қоғамдық тың-
даулар болмайды. Осыдан бірнеше жыл 
бұрын келген компания �зіне қай жер 
б�л  інгенін де білместен қаза беріпті. 
Жер     гілікті билік түйткілді мәселені ше-
шуде нақты әрекет жасар емес. Жер 
астынан алтын іздеушілерге келсек, олар 

жылдар бойы болады әлі бола да беретін 
шығар. 9йткені сіз бен біз сияқты қара-
пайым адам шахтаның оқпанына оңай-
лықпен түсе алмайды. 9йткені онда 
кіретін жердің бәрінде қарулы күзет 
қойылған. Естуімше, заңсыз алтын іздеу-
шілер тек бір шығып-түсу үшін ғана 200-
250 мың теңге сомасында қаржы т�лей-
ді. Яғни, оған кім к�рінген түсе алмайды.  
Бұл жерде жоғарыдан басқарылатын 
үлкен тұтас жүйе бар сияқты, – дейді  
Бест�бе кентінің тұрғыны Николай 
Катчиев. 

2020-2021 жылдары полиция үш 
бірдей қылмыстық топты құрықтаған. 
Тергеу барысында заңсыз алтынды �ң-
дейтін 13 шағын цех жойылған. Алтын 
�ндіруші «Қазақ Алтын» кеніштеріндегі 
компаниялардың �ткен жылдары ұсынған 
мәліметтері де қорқынышты. Оған қа-
рағанда тек соңғы он жыл ішінде ғана 45 
мың   нан астам заңсыз алтын іздеуші 
ұсталған. Олардың ішінде 18 мыңы – 
шахтаға бірнеше мәрте қайта түсіп шыққан. 
Тек 2019-2021 жылдары ғана 7 300-ден 
астам заңсыз алтын іздеуші ұсталған. 
Заңсыз айналымнан 7 мың тоннадан 
астам құрамында алтыны бар тастар 
тәркіленген. Одан құрамында 590 келі 
бо л атын алтын шыққаны анықталған. 

Кент тұрғындарының басым б�лігі 
заңсыз алтын іздеушілерді сананы тұрмыс 
билегендіктен баратын жағдай деп түсі-
неді. Қалай десек те, алтынның айнала-
сындағы түйткіл жуық арада басылатын 
түрі к�рінбейді. Бұл орайда мәселені 
рет  теу үшін заңның кейбір тұстарына 
�з герістер енгізіп, мемлекет пен халықтың 
мүддесіне сай �гізді де �лтірмейтін, арба-
ны да сындырмайтындай етіп реттеу 
қажет сияқты... 

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы

ЗАҢСЫЗ 
АЛТЫН АБЫРОЙ 
ТАПТЫРМАС

Сырым ауданы Жымпиты ауылында 
9леңті деген �зен бар. Ауылды айналып 
�т іп жатқан мінезді �зен. Кешегі су тас-
қын ында осы �зеннің арнасы 6 метрден 
ас ып, оған  қарғын су қосылып, біраз үйді 
шайып кетті. 1 300-ден астам адам эвакуация-
яланды. Аудандағы электр стансасына 
дейін су астында қалып, аудан бірнеше 
күнге жарықсыз отырғаны есімізде. Осы 
9леңті �зенінің дәл жағасында орналасқан 
үйлер бар. К�бінің үйі саманнан немесе 
қам ыстан тұрғызылған. Су тасқыны кезін-
де бұл үйлерді су алды. Су бірер күн тұрып 
бар ып кетті. Қазір бұл үйлер әлі дымқыл, 
үйдің ішіндегі сыздың иісі қолқаны қаба-
ды. *йтпегенде қайтсін, саман тас бар 
су ды бойына сіңіріп алған. Ең қызығы, 
тек серу комиссиясы осы үйлерді тұруға 
жарамды деп таныған.  

Азамат Құдияров дәл 9леңті �зенінің 
қасында тұрады. Үйі судың нағыз жолын-
да. Кешегі су тасқынында ең алдымен осы 
к�шедегі үйлерді су алып кеткен.

– Мен мына үйді салуға 10 млн ақша 
жұмсадым. *не – �зен, міне – менің үйім. 
Үй суға толып тұрды. Қазір тартылды ғой 
енді. Үйім саманнан салынған. Ол ертең 
бәрібір құлайды. Саман үйге су кірді деген 
с�з – ол ш�геді деген с�з. Комиссия үйімді 
тұруға жарамды деп отыр. Осы үйді ж�н-
деуге деп 2 млн 900 мың береміз деді. Мен 
онымен келіспеймін. Қазір бәрі қымбат 
қой. Мен ол ақшаға не жасатамын? – дей-
ді Азамат Құдияров.  

Сырым ауданындағы үйлерге бағалау 
жүргізген компания үйлерді ж�ндеуге 300 

мыңнан бастап 3 млн-ға дейн қаржы беру 
туралы шешім шығарыпты. *лбетте, 
тұрғындар бұған қарсы. 

– Қазір құрылыс материалдары �те 
қымбат. 9здеріңіз білесіздер, су тасқынынан 
кейін бағаны әдейі аспандатып жіберді. 
Біз �зіміз несие алып осы үйді 2019 жылы 
салдық. Үкімет берген тиынды құрылыс-
шыға т�леймін бе, әлде материал аламын 
ба? Бұл деген барып тұрған бассыздық 
қой. Ең �кініштісі, біздің үй осымен екін-
ші рет суға кетіп отыр. Былтыр 9леңті 
тас ып, үйге су кірді. Бірінші рет қой, ке-
лесі жылы оған жол бермес деп айқай 
шығармадық. Биыл да солай. Келесі жылы 
тағы кете ме сонда? – дейді ашынған 
Азаматтың жұбайы Лиза Байзақова.

Гүлдана Шайхиева есімді аудан тұрғы-
ны да �з үйін бізге к�рсетіп жыларман 
бол ды. 

– Менің үйім – 1956 жылы салынған 
саман үй. Саман үй болғасын суды бойы-
на сіңіріп алды. Енді соның кесірінен үйім 
ш�гіп бара жатыр. Осы үйді тұруға жарам-
ды деп танып, ж�ндеу жүргізуге деп 300 
мың теңге шығарып беріп тұр. Менің 
талабым – комиссия қайта келсін, дұрыс-
тап тексерсін, отырып бара жатқан үйді 
қ ал ай ж�ндеуге болады? – дейді жыламсыр-
аған Гүлдана Шайхиева. 

Сырым ауданында дәл осылай комис-
сия шешіміне наразы болып, ашынып 
отырған халық баршылық. Комиссия онда 
үш пәтерлі үйге техникалық тексеру жүргі-
зіп ті. С�йтіпті де, ортасындағы үйді «Бұзу 
ке рек тұруға жарамайды, ал екі жағындағы 
үй ге тұруға болады» деген шешім шығарып 
кет кен. Техникалық бақылау жүргізген 
комиссияның бұл «қожанасырлығына» 
біз де басында таңғалдық. 

Біз сол үйді к�руге асықтық. Барсақ, 
шынымен де үш пәтерлі үйдің ортасын 
тас-талқан етіп бұзып тастапты. Екі жағын-
дағы үй қалқиып тұр. Олар да құлағалы 
тұр. Себебі бұл үйге жарты ғасыр болған. 

Тұрғындардың айтуынша, бұл жер кезін-
де к�к�ніс қоймасы болыпты. 

– Бұл үйдің ортасындағы пәтерде мен 
тұрамын. Екі жағымда екі к�ршім бар. Бір 
жағында анам тұрады. Енді менің ортадағы 
үйімді бұзып жатыр. Ортасы кеткесін екі 
жағындағы үй де құлайын деп тұр. Қазір 
т�бесін, еденін түгел бұзып алдық. Қабырға-
сын  құлата алмай тұрмыз. Себебі үш 
пәтер  лі үйдің ортасындағының қабырға-
сын құлатсақ, екі жағындағы үй бірге 
құл айды деп қорқамыз. Ал комиссия екі 
жағы ндағы үйді тұруға жарамды деп кетті, 
– дейді ауыл тұрғыны Бәтима Мағзомова. 

Біз ауыл тұрғындарының арыз-шағы-
мын арқалап, аудан әкімінің орынбасары 
Қайрат Т�леповке келдік. Аудан әкімінің 
орынбасары: «Комиссия шешімімен келіс-
пе ген тұрғындардың соттасуға құқы бар. 
Бақылау комиссиясын сотқа берсін. Егер 
сот шешімімен тексеріс қайта жүргізілсін 
де се, комиссияны қайта жібереміз», – деп 
қысқа қайырды. 

Жалпы, Сырым ауданындағы үйлерге 
техникалық тексеріс жүргізген «Дауымшар» 
ЖШС екен. 

– Иә, біздің компания Сырым ауданы 
Жымпиты ауылындағы үйлерге техникалық  
тексеріс жүргізді. Тұрғындардың нар аз  ы-
лығы туралы естідік. Біз аудан әк ім  дігінің 
шешімімен ол үйлерге қайта барып, қай-
тадан техникалық тексеріс жүр   гізетін бо-
ламыз, – деді «Дауымшар» ком   паниясының 
�кілі Мейірбек Ыдырысов. 

Қазір Жымпиты ауылында тех никалық 
бақылау жұмыстары қайтадан жүр   гізіліп 
жатыр. *кімдік �кілдері наразы тұр ғындар 
мен бақылаушы компания �к ілдерін кез-
дестірген. Тағы бір жақсы жа ңа  лық, 9леңті 
жағасындағы үйлер жыл да суға кетпес 
үшін 9леңті �зені маңынан  биіктігі 6 
метрлік б�гет соғылатын болды. 

Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА,
Батыс Қазақстан облысы

БО-да тас�ын суды� беті 
�айтты. Біз м�ны б�рын да айт-
�анбыз. Біра� су басыл"анмен, шу 
басылмай т�р. $йі су"а кетіп, 
т�ру  "а жарамсыз деген �оры тын-
ды ал"ан халы� б1ркін аспан"а 
ла� тырып �уанып ж3р. Ал 3йі су"а 
кетсе де т�ру"а жарамды деген 
ба "а ал"ан т�р"ындар «ж1ндеуге 
берілген �аражат мардымсыз, 
�азір ��рылыс материалдарыны� 
ба"асы аспандап т�р» деп шу 
шы"арып жатыр. М�ндай шуды� 
ош а"ы алдымен БО Сырым 
ауданы Жымпиты ауылында б�р� 
ете �алды. Комиссия шешіміне 
наразы халы� «$йімізді ж1ндейтін 
а�шаны к1бейтсін, не саман 3йді 
с3ріп, орнына жа�а 3й т�р"ызып 
берсін» деп талап �ойып отыр.

СУ БАСЫЛҒАНМЕН СУ БАСЫЛҒАНМЕН 
ШУ БАСЫЛМАЙ ТҰРШУ БАСЫЛМАЙ ТҰР

Болат АБАҒАН

Жетісу облысында еліміздің келешегі 
– жастардың тәрбиесіне баса назар ауда-
рылып, жарқын жобалар жүзеге асырылу-
да. Соның ішіндегі бір жылға жуық уа қыттан 
бері қолға алынып келе жатқан «*деп-
құқықтық тәрбие ж�ніндегі ментор» жо-
басының ж�ні басқалардан б�лек. Пилот-
тық жоба облыс орталығы Талды қорған 
қаласының мектептерінде былтырғы 
жыл дың қыркүйек айынан басталса, биылғы 
қаң  тарда Панфилов ауданының мектеп-
теріне де енгізілді. Жылға жуық уақыт 
ара   лығында түрлі саланың мамандарымен 
және лекторлармен қазіргі заман ның �зек-
ті тақырыптары бойынша 170-ке жуық 
кез   десу �ткізіліп, жүздесулерге 17 мың нан 
астам оқушы қатысыпты. Жүргіз іл    ген 
әлеуметтік сауалнамаға қатысқан оқу -
шылардың 75%-дан астамы арнайы кел  ген 
лекторлардың дәрісіне риза екенін, ал 
62%-ы мектеп менторларымен оңды қа-
рым-қатынас орнатылғанын айтқан. Со-
нымен қатар 28,6%-ы жеке консультация-
лар алғанын, ал 20%-ға жуығы мен торлармен 
әңгімелесу нәтижесінде шешілмейтін 
проблемалар жоқ екенін түсінгенін атап 
�ткен. Қол жеткізілген оң нәтижелер 
ескеріліп, алдағы оқу жылынан бастап 7 
ау    дан орталығы мен 1 қалада тағы 48 мен-
тор �з жұмысын бастайтын болды. Жақын-
да менторлық тәжірибедегі қонақ дәрістерін 
�ткізу дәстүрін жалғастырған облыс әкімі 
Бейбіт Исабаев та оқушылармен кездескенін 
айта кеткен ж�н. 

– Кез келген елдің ең үлкен байлығы –  
адами капитал, яғни сіздер. Мемлекет �з 
тарапынан жас ұрпақтың жан-жақты дамуы 
үшін барлық жағдайды жасауда. Білім – 

қатаң бәсекелестік жағдайында алға іл-
герілеуге, жетістікке жетуге к�мектеседі. 
Соған сай әдеп-құқықтық тәрбие жұмысы 
ж�ніндегі менторлық жоба суицид, буллинг 
және кибербуллинг, лудомания, интернет 
алаяқтық, нашақорлық сияқты мәселелер 
белең алған қазіргі ақпараттық әлемде 
бірінші кезекте сіздерді қорғауға бағытталған. 
Сон  дықтан тәлімгерлермен �зара түсіністік-
те болуларыңыз �те маңыз ды. *леуметтік 
сауалнаманың нәтижелер іне   қарағанда, 
басым к�пшілігіңіз �з дә р        іс  керлеріңізді, 
менторларыңызды бі  л е   сіздер, тәлімгерлер-
мен жақсы қар ым-қат      ынас орнатқансыздар. 
9зара түсіністіктің арқасында менторларға 
деген сенім ар  тып келе жатқаны біздің 
бір лескен жұ   мыс ымыздың оң жемісі деуге 
болады. Дегенмен әлі де тұжырымдамалық 
тұрғыдан нақтыланатын тұстары бар. Біз 
�з тарапымыздан осы жобаға қызығушылық 
білдіргендер болса, керекті әдістемелік 
қолдау к�рсетуге дайынбыз, – деп атап �тті 
Бейбіт Исабаев.

Облыс басшысы �з с�зінде бірнеше 
басты бағытқа тоқталды. Мектеп бағдарла-
масын меңгерумен қатар �зін-�зі жетілдіру-
ге назар аудару, қызығушылық танытқан 
немесе жаны қалайтын пәндерді тереңірек 
зерттеу маңызды екенін атап �тті. Қазақ 
және әлем әдебиетінің классиктерін оқудың 
маңызы зор екеніне тоқталды. «Мысалы, 
к�птеген мемлекетте ұлттық кітап күні атап 
�тіледі. Халықаралық кітап беру, балалар 
кітабы және кітап оқу күндері бар. Біздің 
елде де ұлттық кітап күнін бекіту идеясы 
ай  тылды. Бұл – �те пайдалы бастама. Ас та-
на, Алматы қалаларының тәжірибесін 
ескере келе, �ңірімізде еліміздің үздік бас-
паларын шақырып, «Кітап Фест» кітап 
фестивалін �ткізуді ұсынамын. Кітапхана-
ларды заманауи коворкинг-орталықтар 

түр  інде жаңғырту керек, кітапхана қорларын 
үнемі толықтыру керек», – деді облыс әкімі.

Спикер оқушылармен Президент ұсынған 
«Адал азамат» тұжырымдамасы, «Азаматтық 
жауапкершілік», «*леуметтік әділеттілік» 
ұғымдарының мәні туралы әңгімелесті, 
оқушылардың тақырыпқа қатысты �з 
ой-пікірлерін тыңдады. Ұлттық бірегей-
лікті сақтаудың негізі ретінде дәс  түрдің, 
түпкі негіздердің, отбасылық құн ды-
лықтардың, �зара татулықтың маңызды-
лы ғына мән берді. 9ңір жастарының 
вол онтерлікте белсенділік танытып, қо-
ғамдық салалардың, қайырымдылық ұй ым-
 дары мен �зін-�зі басқару институттар ының 
жұмысына қатысып, қазірдің �зінде демо-
кратиялық қоғам құруға үлес қосып жатқа-
нына разышылығын білдірді. Жас тардың 
қоғамдық кеңестердің жұмысына қа т ысу 
туралы бастамаларын қолдайтынын, «Жас 
полиция», «Жас құтқарушылар», «Жас  
сарбаз» кадет сыныптары мен әскери-па-
триоттық клубтардың оң тәжірибесін айтып, 
олардың санын ұлғайтып, материал дық-
техникалық және құқықтық базасын да-
мыту мәселелерін шешуді тапсырды. 
«Жасыл ел» отрядтарының, «Тәуелсіздік 
ұрпақтары» және Zhas Project жобаларының, 
жастарды қолдайтын мемлекеттік бағдар-
ламалардың маңыздылығын да  атап �тті. 
Екі сағатқа жуық әңгіме барысында облыс 
әкімі мен жауапты тұлғалар қатысушылар-
дың барлық сұрағына егжей-тегжейлі жа-
уап қайтарды. Мектептегі �зін-�зі басқару 
�кілдерінің қатарындағы бір  қатар тәлімгер 
мен оқушыға облыс әкімінің алғысхаты 
тапсырылды. Облыс әкімі менторларды 
жеке кабинеттермен қамтамасыз ету, 
тәлімгерлік сағаттарды ұйымдастыру мәсе-
лелерін пысықтауды тиісті мекемелерге 
тапсырды. Кездесу аясында оқушылар 
сарайындағы үйірмелер мен секцияларға 
қатысатын оқушылардың жетістіктерінің 
к�рмесі ұйымдастырылды. Онда балалар  
�нерін, жасаған бұйымдарын к�рсетті.

Жетісу облысында қолға алынған бұл 
«*деп-құқықтық тәрбие ж�ніндегі ментор» 
жобасының негізгі мақсаты – оқушылардың 
жеке дамуы мен оларды әлеуметтендіруді 
менторлық сүйемелдеу арқылы �ңірде 
бірыңғай тәрбие кеңістігін қалыптастыру. 
Бүгінгі заманғы �зектілігін ескере отырып, 
жобалық кеңсе жұмысының негізгі бағыт-
тарына балалар мен жас�спірімдердің құ-
қық  тары мен міндеттерін түсіндіру; наша-
қорлықтың, лудоманияның, суицидтің, 
буллингтің, кибербуллингтің, зорлық-зом-
былықтың барлық түрінің алдын алу; 
жыныстық қол сұғылмаушылықты қалып-
тастыру (ерте жүктіліктің алдын алу); сала-
матты �мір салтын насихаттау; мамандық 
таң дау және кәсіптік бағдар беру; сондай-ақ 
шығармашылық ойлауды және қаржылық 
сауаттылықты арттыру тақырыптары таң-
далып алынған. 

Жетісу облысы

Жетісудағы жөні бөлек жоба
Конституция"а 1згерістер мен толы�тырулар енгізу ж1ніндегі респуб-

ликалы� референдумнан кейін Президент әділдік идеясы елімізді� мем-
ле кеттік саясатыны� 1зегі болу"а тиіс екенін атап 1ткені есімізде. «?леу-
мет тік әділдікті� негізі – уа�ыт талабына сай келетін за�дар, сыбайлас 
жем  �орлы�пен жан-жа�ты к3рес, азаматтарды� е�бек�орлы"ы және жас-
тарды� озы� білімге �мтылысы. Мемлекет осы т�жырымды ж3зеге асыру 
3шін барлы� жа"дайды жасау"а тиіс», – деген еді асым-Жомарт То�аев.

А�мола облысы Степногорск �аласыны� іргесінде орналас�ан 
Бест1бе кентіндегі ахуал та"ы дабыл �а"арлы� жа"дай"а жетті. Айма�та 
за�сыз алтын іздеушілер �атары к3рт 1скен. Нәпа�асын осылай таппа� 
бол"анымен, 1з 1мірі мен денсаулы"ын бәйгеге тігіп, жеті �ат жер астына 
т3скендерді� арасында о�ыстан к1з ж�м"андар да баршылы�. Тіпті, жыл 
сайын шахтаны� арандай апанына т3сіп, алтын алып шы�па� бол"ан 
�ыршын жас жігіттер жер бетіне шы�пастан �айтыс болып кеткен. Алайда 
екі �ол"а бір к3рек тауып, ж�мыс істегеннен г1рі �апшы� ар�алап, жер 
астына т3скенді ж1н к1ретіндер к1бейіпті. Жергілікті тәртіп са�шылары 
да Бест1бе шахталарында"ы жа"дайды� аса �ауіпті мәселеге 
айнал"анын айтып отыр.
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КАРИМИ ТАРИХИ 
ЖҮЛДЕ АЛДЫ

Ташкенттегі Азия чемпионаты Қазақ-
стан ерлер құрамасы үшін айтарлықтай 
сәтті �тті. Бұл сында отандық гимнастар 
бұрын-соңды болмаған нәтиже тіркеді. Бір 
әттеген-айы – Париж Олимпиадасына бе-
рілетін құрлықтағы соңғы әрі жалғыз жол-
дама бұйырмады. Біздің команда сапынан 
Милад Карими мен Нариман Курбанов 
Олимпиадаға лицензия алып қойған. Сол 
себепті, соңғы квотаға Дмитрий Патанин 
таласқан болатын. 2кінішке қарай, Пата-
нин к�псайыста 75.598 ұпаймен небәрі бе-
сінші орында қалды. 

К�псайыста филиппиндік Карлос Юло 
чемпион атанса, қазақстандық Милад 
Карими 84.632 ұпаймен күміс жүлдегер 
атанды. Қоланы �збекстандық Абдулло 
Ази мов иеленген. Юло да, Карими де Па-
риж ойындарының квотасын алып қойған-
дықтан, Азия құрлығына берілген жалғыз 
жолдаманы жарыс қожайыны, чем пио-
натты үшінші орынмен аяқтаған Ази мов 
иеленді. 

Енді Каримидің жетістігіне тоқта-
лайық. Милад Карими жекелеген снаряд-
тарда жүлде алғанымен, бұған дейін бірде-
бір жарыста к�псайыстан тұғырға шық-
паған. Карими ғана емес, Қазақстан құ-
рамасы Азия чемпионатында к�псайыстан 
жүлдеге ілікпепті. Демек, Ташкенттегі бұл 
күміс  медальдің орны тұтас құрама үшін 
ерекше. Оның үстіне, Карими жай спорт-
шыға емес, әлем чемпионы әрі Олимпиада 
жүлдегеріне есе жіберді. 

Одан б�лек, Милад Ташкент т�рінде 
тағы екі рет тұғыр биігінен к�рінді. Алды-
мен еркін жаттығудан күміс алса, �зінің оң 
жамбасына келетін кермедегі жаттығуда 
чемпион атанды. Милад Карими де �з ман-
сабындағы сәтті жарыстардың бірін �ткізді 
десек, артық емес.  Бакудегі әлем кубогында 
аздап жарақаттанып қалған ол Ташкентте 
кеңінен к�сіліп, бір �зі үш медаль арқалап 
қайтты. 

«Милад қоссырықтан да, кермеден де 
финалға шықты. Бірақ кермедегі жаттығуға 
бар зейінін қою үшін қоссырықтағы фи-
нал дан бас тартты. Керме Каримидің жақ-
сы орындайтын жаттығуы. Ол ақтық сында 
барлық қарсыласын бағамдап барып, бағ-
дарламаны ең соңынан орындады. Оның 
комбинациясы қиындығы ж�нінен 6.5-ті 
құрайтын. Соны таза атқарып шықты. 
15.000 ұпай алды, бұл жаман к�рсеткіш 
емес», – дейді бас бапкер Александр Ким.

НАРИМАННЫҢ 
ЕКІНШІ АЛТЫНЫ

Жақында ғана Париж Олимпиадасына 
жолдама а лған Нариман Курбанов та 
маңыз ды жарыс қарсаңында қарқынын 
үдетуде. Бапкерлер әлем кубогінің шешуші 
кезеңінен соң Курбановқа біраз ескерту 
жасаған еді. Cсіресе, комбинация соңын да 
секіретін тұста Нариманның үнемі қате 

жіберетіні мамандар к�ңілін күпті қы-
лып қойған. Одан б�лек, �зінің қолынан 
келетін базалық қиындықты да ойда-
ғыдай атқарған жоқ. Міне, осы қателік-
терді спортшы шешім шығарған сыңай-
лы. 2збекстандағы Азия чем пионаты-
ның іріктеу кезеңінде қазақ стандық 
спортшы 15.666 ұпай жинады. Мұндай 
бағаны әлемде ешбір гимнаст алмаған 
(тұтқалы ат снарядында). Ал финалда 
Нариман 15.600 ұпаймен топ жарды. Бұл 
аталған снарядтағы ең жоғарғы ұпайлар-
дың бірі. Егер Курбанов осы деммен 
жалғастырып, 6.7 саналатын базалық 
қиындықты қатесіз орындап шықса, 
Олимпиада жүлдесіне де қол жеткізері 
с�зсіз. Бұл Нариманның Азия чем-
пионатын да жеңіп алған екінші алты ны. 
Кур банов былтыр да сары құрлықтың 
к�ш басында болған. 

2кінішке қарай, командалық жарыс-
та Қазақстан құрамасы үздіктер қатары-
нан к�ріне алмады. Бұған команданың 
белсенді мүшесі Ілияс Азизовтің жарыс 

кезінде жа ра қат алуы себеп болды. Бүгінде 
спортшы дәрігерлер бақылауында. 

ҚЫЗДАРДЫҢ 
ТҰҢҒЫШ ЖҮЛДЕСІ

Ерлердің ізін ала, Ташкент т�рінде қыз-
дар арасындағы лицензиялық Азия бірін-
шілігі �тті. Бұл сында Қа зақ  стан аты нан 
жүлдеге үміт ті Аида Бауыржанова бақ сы-
нады. Аида биылғы маусымда әлем ку-
богінің финалына екі рет шығып, елімізде 
ақсап тұрған әйелдер арасындағы спорттық 
гимнастикаға дем бергендей болған. Сол 
себепті, Ташкент т�рінде де Бауыржановаға 
жолдама бұйырып қалар деген үміт оты 
маздады. Бірақ біздің қыз 50.365  ұпай жи-
нап, т�ртінші орынға тұрақ тады. Бұл сында 
қытайлықтар Цзиафей Ху мен Синуй Цин 
�зара жүлде б�лісті. Ал сары құрлықта са-
рап  қа салынған жалғыз әрі соңғы жолда-
маны фи липпин дік Эмма Ма лабу йо 
(50.398) жеңіп алды. Ол Азия бі рін шілігін 
үшін  ші орында аяқтаған.

Десе де, бұл �кініштің орны толды. Соң-
ғы жарыс күнінде Аида Бауыржанова еркін 
жаттығудан Азия чемпионатының қола 
жүл дегері атанды. Ол Филиппин мен Қы-
тай спортшыларына ғана жол беріп, 13.066 

ұпаймен үздік үштікті тұйықтады. 1996 
жыл дан бері �тіп келе жатқан Азия чемпио-
наттарының тарихында Қазақстан әйелдер 
құрамасы бірде-бір медаль алмаған екен. 

Аиданың жеңісіне басқадан бұрын, �зі-
нің сүйіктісі әрі командаласы Нариман 
Курбанов қатты қуанды. 

«Талай қиындық, к�з жасы арқылы жет-
кен медаліміз құтты болсын! Сенімен мақ-
танамын», – деп жазды Курбанов желідегі 
парақшасында. 

Азия чемпионатынан оралған бойда 
гим настарымыз Болгарияның Варна қа ла-
сында �ткен челленджер санатындағы ха-
лықаралық сынға қатысты. Бұл бәсекеде 
На риман Курбанов тұтқалы ат снарядынан 
топ жарса, еркін жаттығудан Дмитрий Па-
та нин алтын, Салим Асанов қола медаль 
жеңіп алды. 

Париж Олимпиадасына дейін спорт-
шыларымыз тағы бірнеше турнирде бақ 
сы найды. 

Арда КЕМЕЛ

Ұлттық кәсіпкерлер палата-
сының т�рағасы ел дамуына, �ңір 
�ркендеуіне үлес қосам деген 
ниет тегі инвесторларды ашық 
әңгімеге, �з пікірлері мен ұсыныс-
тарын батыл айтуға шақырды. Ел 
Үкіметі мен Ұлттық палата бір-
лесіп дайындаған инвестициялық 
карта туралы жан-жақты  баян-
дап, �зара сенімділік пен ашық-
тықтың кез келген мәселенің 
мә   ні  сін келтіріп, шешімін  табуға 
ық  пал ететінін еске салды. 

«Инвестициялық карта �ңір-
лердегі инвестициялық жоба-
ларды бақылау мен басқаруды 
жүзеге асыруға үлкен мүмкіндік 
береді. Инвестициялық жобалар-
дың орындалуын үнемі назарда 
ұстауға жол ашады. Онда  ел да-
муы үшін маңызы жоғары үдеріске 
қатысатындардың барлығының 
жауапкершілігі жіктеліп, жазы-
лады және белгіленген жоспар-
лардан ауытқуларының себептері 
де нақ ты к�рсеті лет і н бола-
ды», – деп мәлімдеді ҰКП басқар-
ма сы ның т�рағасы. 

А л мат ы обл ысы әк і м і н і ң 
орын басары Рустам Исатаев �з 
с� зінде инвестициялардың ішкі 
жалпы �німнің негізгі қозғаушы 
күші ретіндегі маңыздылығын 
айта келе, инвестициялық сая-
сат тың дұрыс жасалуы мен қолда-
нылуы дамудың кепілі екендігіне 
ерекше тоқталды. 

– Біздің басты мақсат – облыс 
экономикасына инвестициялар 
тарту бойынша жұмыстарды ба-
қы лауға ала отырып, инвесторлар 
үшін заңмен қарастырылған қо-

лай лы орта қалыптастыру. Осы 
бағытта тиісті мемлекеттік орган-
дармен, инвесторлармен және 
кә сіп орындармен �зара ынты-
мақ тастықта жүйелі жұмыстар 
жүр гізудеміз, – деп атап кетті 
об   лыс әкімінің орынбасары. 

Сонымен бірге «Атамекен» 
ҰКП-мен бірлескен базадағы  
фронт-кеңседе кәсіпкерлермен 
тікелей байланыс орнатылады. 
Про к урорлар инвестициялар 
салу кезінде түрлі проблемаға тап 
бол ған кәсіпкерге құқықтық кең-
ес береді. Осы жайында айтқан 
облыс прок у рорының орын-
басары Азамат Күреңкей прокура-
тураның қадағалау қызметінің 
басымдыққа ие бағыттарының 
бірі – инвесторлардың құқықтары 
мен мүдделерін қалпына келтіру 
және проблемаларын тиімділік-
пен шешу екенін айрықша айтып  
�тті. 

Кездесу барысында инвестор-
лар тарапынан бірқатар ұсыныс 
ортаға салынды. Сондай-ақ проб-
лема лар да талқыға салынды. 
Са    лық  тық және кедендік жеңіл-
діктерге қолданылатын басым-
дық  қа ие бағыттар бойынша 
эко  номикалық қызмет түрлерінің 
жалпы жіктегіші (ОКЭД) саны-
ның жетіспейтіндігіне қатысты 
мәселелер қозғалды. Инженерлік-
коммуникациялық желілер бо-
йын ша инфрақұрылымдардың 
жоқтығы және тағы да басқа бір-
қатар проблема с�з болып, оларды 
шешу жолдары қарастырылды. 

Б.ҚАБДЕШҰЛЫ, 
Алматы облысы   

ИНВЕСТОРЛАРҒА АРНАЛҒАН 
ФРОНТ-КЕҢСЕ

Алматы облысы ��ірлік даму орталы�ыны� базасында ин-
весторлар�а ���ы�ты� к�мек к�рсететін фронт-ке�се ж�мыс 
істейді. Жа�ында осы ке�седе «Атамекен» �КП бас�армасыны� 
т�ра�асы Райымбек Баталовты� айма�та�ы мемлекеттік, 
���ы�ты� органдарды� жетекшілерімен, бизнес �кілдерімен 
кездесуі �тті. 

ФЕРМЕРЛЕРГЕ ЖЕҢІЛДЕТІЛГЕН 
НЕСИЕ БӨЛІНДІ

Абай облысыны� шаруаларына жылды� 5% несие �ол-
жетімді болып отыр. Аграрлы� несие корпорациясыны� ��ір-
лік филиалы к�ктемгі егіс және егін жинау ж�мыстарын �ар-
жыландыру ма�сатында �олда бар 1,3 млрд те�геге �осымша 
8 млрд те�ге б�лінді.

Мамырдың екінші жартысы 
спорттық гимнастикадан ірі 

жарыстарға толы болды.  Қазақстан 
құрамасы Өзбекстанның Ташкент 
қаласында өткен лицензиялық Азия 
чемпионатында тарихи жетістіктерге 
қол жеткізді. Одан бөлек, Ұлттық 
құрама спортшылары  Болгарияның 
Варна қаласында өткен челленджер 
санатындағы әлемдік турнирден 
алтынмен оралды. Осы орайда 
Александр Ким шәкірттерінің 
Олимпиада қарсаңындағы әлеуетін бір 
саралап көрген едік.

Гимнастар
АЗИЯ АЗИЯ 

ЧЕМПИОНАТЫНЧЕМПИОНАТЫН
 СӘТТІ 

АЯҚТАДЫ

Милад Ташкент т�рінде 
тағы екі рет тұғыр биігінен к�рінді. 
Алды мен еркін жаттығудан күміс 
алса, �зінің оң жамбасына келетін 

кермедегі жаттығуда чемпион 
атанды. Милад Карими де �з ман-
сабындағы сәтті жарыстардың 
бірін �ткізді десек, артық емес.  
Бакудегі әлем кубогында аздап 

жарақаттанып қалған ол 
Ташкентте кеңінен к�сіліп, 

бір �зі үш медаль 
арқалап қайтты. 

Бұл іс-шара лар Президент 
тап сыр масын орындау аясында 
Үкіметтің қолдауымен ұйымдас-
тырылуда. Жалпы, еліміз бойын-
ша к�ктемгі егістік және егін 
жи   нау жұмыстарын қаржылан-
дыру к�лемі 300 млрд теңгеге ұл-
ғайтылған.

«Фермерлерд і қ арж ы лан-
дыру  дың жаңа шарттары бұрын-
ғы дан �згеше, бұл механизм фер-
мер лер үшін бірқатар маңызды 
мәселені шешеді. Біріншіден, 
қа рыз алушылар жылдық 5% дең-
гейінде жеңілдікті сыйақы м�л-
шер лемесімен қамтамасыз етілді. 
Мемлекеттік субсидиялау қағи-
даларына �згерістер енгізілді. 
Енді фермер қосымша жұмыс тар-
сыз арзандатылған м�лшерлемені 
алады.

Екіншіден, кепілмен қамтама-
сыз ету мәселесін шешу қарас-
тырылған. «Кең дала 2» бағдар-
лама сы бойынша фермерлердің 
қарыз сомасының 85 % – «Даму» 
кәсіпкерлікті дамыту қоры кепіл-

дік береді», – деп хабарлайды 
Аг  рар  лық несие корпорациясы.

Бұған дейін несиелер қысқа-
мерзімге беріліп, оларды 1 жел-
тоқ санға дейін �теу қажет болған 
екен. Ал енді қаржыландыру уа-
қы ты орта мерзімді болып са на-
лады. 2теу мерзімі ұлғайтыл ған. 
Мәселен, қазір қарыздардың 
50%-ын �теу 1 желтоқсанға дейін, 
қалған 50%-ы келесі жылдың 
1 нау  рызына дейін жабылса бола-
ды. Бұл фермерлерге егінді неғұр-
лым тиімді бағамен сатуға мүм-
кін дік бермек.
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